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Ob 60-letnici rojstva D. K. 
Tomaža Stran 2 
KS Gorišnica pred refe
rendumom Stran 4 
7. april — svetovni dan zdravja 

St ran IC 
„Kaj veš o prometu"? 

Stran 12 
Drava prestopila bregove 

Stran 16 

/ ^ K O Z I P T U J 
JE ŠLA REGIONALNA 
ŠTAFETA MLADOSTI 

Občani občine Ptuj smo se z 
regionalno štafeto, ki smo jo sprejeli 
4. aprila na živilskem trgu v Ptuju, 
priključili iskrenim čestitkam ob 
83. rojstnem dnevu našega sina 
revolucije, vzora mladih, tovarišu 
Titu. Regionalno štafeto je prinesla 
19-letna delavka Sigme Marica 
Matic in jo predala sekretarju 
Občinske konference ZSMS Ptuj, 
Francu Primcu, ki jo je predal v 
varstvo dijakom šoldcega centra za 
gospodarstvo in upravo „Jožeta 
Lacka" Ptuj. V imenu dijakov jo je 
sprejela Nada Indjič. Svojo pot je 
nadaljevala v nedeljo zjutraj, ko se je 
priključila zvezni štafeti v Mariboru. 
V bogatem kulturnem programu so 
sodelovali godba na pihala DPD 
„Svoboda", pevski zbor gimnazije 
,,Dušana Kvedra" in recitatorka 
Darinka S^elinšek, dijakinja 4. 
letnika ESŠ. Slavnostni govor je 
imel Franci Prime, sekretar OK 
ZSMS Ptuj. MG 

KIDRIČEVO PRAZNUJE 
Delovni ljudje in občani KS 

Kidričevo praznujejo te dni svoj 
četrti krajevni praznik, ko se še 
posebej spominjajo velikega revolu
cionarja in borca za pravice delavcev 
ter narodnega heroja Borisa Kidriča. 

Praznovanje bo trajalo do konca 
aprila in se končalo z zaključno 
slovesnostjo in bogatim kulturnim 
sporedom. Praznik je združen z 
dnevom OF, 30-letnico osvoboditve 
in delavskim praznikom - 1. 
majem. 

ORMOŽ 

Želje in pozdravi Titu 
Osrednji dogodek prejšnjega tedna 

je bil odhod medobčin^e štafete 
mladosti, s katero so tudi mladina in 
občani ormoške občine minuli 
petek poslali našemu dragemu 
predsedniku Titu najlepše pozdrave 
in najboljše želje za njegov 83. 
življenjskijubilej. Na prireditvenem 
prostoru pred spomenikom NOV v 
Ormožu, se je nekaj pred deseto uro 
dopoldan zbrala množica ljudi. V 
delovnih kolektivih so prekinili z 
delom ter prišli pozdravit odhod 
štafete. Tu je bilo zbranih mnogo 
otrok in mladine. Vsi smo bih priča 
lepi svečanosti s kulturno prireditvi
jo, v kateri so sodelovali učenci 
osnovne in glasbene šole Ormož ter 
člani osnovne organizac^e ZSMS 
Loperšice z zborno recitacijo. 
Osrednji govornik na prireditvi je bil 
Slavko Lačen, predsednik konfe
rence mladih iz krajevnih skupnosti. 
Po prihodu lokalnih štafet iz 
ormoških osnovnih šol je sekretarka 
OK ZSMS prečitala pozdravno 
pismo: 

U U B L J E N I N A Š TOVARIŠ 
TITO! 

Na začetku vseh steza in poti 
mladih, stoji ostro in neizbrisno 
jrehojena pot tisočih in tisočih 
cilometrov, pot, kije postala simbol 
Jugoslavije - to je Titova pot. 

Od prvega nepozabnega koraka, s 
katerim je prvilcrat stopila na pot 
Titova štafeta, je minilo že 30 let, to 
je bil prvi svobodno prehojen korak 
mladine. 

Danes živimo in delamo ter se 
učimo v razmerah svobode, samo
upravljanja, in miru, ki nam odpira 

široke možnosti za svoboden razvoj 
socialistične osebnosti. 

V svojih osmih desetletjih življe
nja, v šestih desetletjih borbe, polne 
žrtev, odrekanj in nenehnih naporov 
in v treh desetletjih vodenja naše 
socialistične domovine si nam 
pokazal, kako se pripravlja in čuva 
svoboda. 

Tvoje življenjsko delo je nedvom
no pripomoglo, da bomo mladi 
bolje in odgovorneje sodelovali v 
sistemu- samoupravljanja. 

Dragi tovariš Tito, zato smo daneS' 
zelo srečni, ker imamo priložnost, 
da ti iz našega razvijajočega se mesta 
ob Dr avi ponese mo tople in prisrčm 
pozdrave za tvoj 83. rojstni dan z 
radostnim vzklikom: ŽIVEL NAŠ 
TOVARIŠ TITO! 

Mladina, delovni ljudje 
in občani občine Ormož 

Potem je predsednik SO Ormož 
ob prisotnosti predstavnikov vseh 
družbenopolitičnih organizacij pre
dal štafetno palico prvemu nosilcu, 
Jožetu Šali, mlademu kmetovalcu iz 
Obreza. Na svoji poti proti Ptuju, se 
je štafeta za krajši čas ustavila v 
Cvetkovcih, kjer je domača mladina 
pripravila manjšo slovesnost, me
dobčinski pa se je tu priključila tudi 
lokalna štafeta osnovne šole iz 
Podgorc. Petnajst minut čez dvaniy-
sto je mladinka. Lidija Borko, 
dijakinja iz Središča ob Dravi 
izročila Štafetno palico mladini 
občine Ptuj. Spremljali sojo številni 
mladi kolesarji in drugi. 

V nedeljo se je medobčinska 
štafeta priključila zvezni v Mari
boru. , j J 

VABILO 
na pros lavo 60-letnice ro js tva na rodnega hero ja 

DUŠANA K V E D R A - T O M A Ž A , 
ki bo pod pokrovi te l j s tvom republ i ške konference SZDL 
v soboto, 12. apr i la 1975 v P tu ju . 

Ob 9. uri: 
svečana seja skupšč ine občine P tu j in družbenopol i t ičn ih 
organizaci j v navzočnost i gostov in občanov v T i tovem 
domu v P tu ju . Po seji bo s lavnos tn i govor tov. Mitja R i 
bičiča, p r edsedn ika repub l i ške konference SZDL, in k u l 
tu rn i p r o g r a m gimnazi je »Dušana Kvedra« v Ptu ju , g a r -
nizije t e r komornega moškega pevskega zbora iz P tu ja . 
(Kul turn i p r o g r a m je obl ikoval režiser Mar jan Kovač). 

Ob 11. uri: 
odkr i t je spominske plošče na Pot rčevi cesti 32, k jer j e 
K v e d e r preživel o t roška in d i jaška leta. 
(Ploščo bo odkr i l tov. Ivan Bratko) . 

Ob 12. uri: 
otvor i tev r azs t ave o živl jenju in de lu Dušana K v e d r a v 
r az s t avnem pavi l jonu »D. Kvedra« v m e s t n e m p a r k u . 
(Razstavo so pr ipravi l i pokra j insk i muzej P t u j , muzej 
revoluci je Celje in š tudi j ska knjižnica Ptuj) . Odpr t a bo 
Vsak d a n do 22. apr i la od 10. do 12. in od 15. do 18. u re . 

ZZB NOV obč. Ptuj 



Ob 60 letnici rojstva 
DUŠANA K V E D R A - T O M A Ž A i 

9. aprila letos bi narodni heroj 
Dušan Kveder-Tomaž dopolnil 60 
let svojega življenja, če bi ne 
pretrgala zavratna bolezen 12. mar
ca 1966 niti njegovega življenja. 
Vendar pa živi za veliko skupnost 
jugoslovanskih narodov dalje zapi
san med velikani naše socialistične 
revolucije. 

Od svojega rojstva pa do četrtega 
leta starosti je bilo njegovo 
domovanje v Šentjurju pri Celju, 
septembra 1919 pa seje Kvedrova 
družina preselila v Ptuj, kjer je bil 
Dušanov oče imenovan za ravnatelja 
deške meščanske šole. In v malem 
zgodovinskem mestecu ob Dravi je 
steklo nato Dušanu Kvedru šestnajst^ 

let mladega življenja. Le dve šolski 
leti moramo od njih odšteti, ker je 
obiskoval tretji in četrti razred 
osnovne šole v Celju in stanoval 
tedaj pri priljubljeni teti Malči, 
materini sestri. Od nje se je spet 
vrnil v ptujski dom, kjer se je 
zvrstilo osem gimnazijskih let. Na 
gimnaziji se je oblikoval že od 
četrtega razreda dalje njegov 
svetovni nazor. Dušan seje pridružil 
skupini dgakov - neutrudljivih 
iskalcev ideje, ki bi človeštvo 
odrešila gorja. V letih 1932 in 1933 
jo je našla v socialistični revoluciji. 

Od tedaj je pomenila Kvedru 
revolucija izpolnitev življenja, je bila 
njegova učiteljica, je klesala njegov 
znač^. V španski vojni, od leta 
1937 do 1939 je utrjeval solidarnost 
do španskega ljudstva, ki se je 
bojevalo za zmago naprednih 
demokratičnih idej. Na španskih 
tleh je uril svoje vojaške sposobno
sti, se je učil premagovati silne 
telesne napore. Bilje dvakrat ranjen 
in je še z nezaccljeno rano na nogi 
samovoljno ,,pobegnil" na fronto. V 
Španiji je spoznaval, kako hud je boj 
s svetovno reakcijo, ki za lastno 
koristi neusmiljeno tepta svoboščine 
narodov. 

Ko je izbruhnila druga svetovna 
vojna, je preživljal dneve velikega 
pom.anjlcan]a v francoskem koncen
tracijskem taborišču španskih bor
cev. Tam je napredno politično 
deloval in pripomogel, da so španski 
borci iz Jugoslavije našli pot prek 
Nemčije v okupirano Jugoslavijo. V 
domovinski vojni je dalje razvijal 
svoje revolucionarne in vojaške 
sposobnosti in se v veličastni bojni 
epopeji jugoslovanskih narodov 

povzpel med največje jugoslovanske 
borce za svobodo in za novo 
socialistično Jugoslavijo. 

Po vojni je vlagal kot član 
generalštaba JLA svoje sposobnosti 
v gradnjo temeljev socialistični in 
vojaški vzgoji novega rodu naših 
oficirjev in se proslavil z odličnimi 
predavanji o jugoslovanski osvobo
dilni vojni v Švici, na Norveškem, v 
Združenih državah Amerike, Angliji 
in Gr čgi. Poleg tega je pisal tehtne 
vojaške članke in članke iz 
zgodovine narodnoosvobodilnega 
boja. 

V diplomaciji je od leta 1955 
prispeval k miroljubni jugoslovanski 
zunanji politiki in k ideji predsedni

ka Tita o politični sili neuvrščenih 
držav. O tem pričajo njegovi članki 
in drugi nastopi v Etiopiji, Indiji, 
Ceylonu, Afganistanu in Nepalu, 
kjer je deloval kot jugoslovanski 
ambasador. 

V Indiji sije pridobil tudi izvrstno 
znanje o indijski umetnosti, kar je 
pO vrnitvi v domovino posredoval 
jugoslovanski javnosti. V Indiji je 
posnel tudi nad 2000 barvnih 
fotografij indijskih kulturnih spome
nikov, da je na predavanjih s 
skioptičnimi slikami ponazarjal 
indijsko umetnost. 

Ptuj uvršča dr. Jožeta Potrča, 
Jožeta Lacka in Dušana Kvedra, po 
njihovi neuničljivi zagnanosti za 
socialistično revolucijo k največjim 
ptujskim revolucionarjem. Vsi trije 
so zato našli svoje spominsko 
domovanje v tem mestu. Vsi trije 
pomenijo neushaljivo spodbudo k 
novim naporom, k izbiri najboljših 
oblik samoupravne socialistične 
družbe. 

Od treh največjih ptujskih 
revolucionarjev je le Lacko nenehno 
deloval na območju ptujske občine. 
Vse tri, zelo različne po svojem 
revolucionarnem nastopu pa veže 
skupna poteza - velik notranji 
ogenj za revolucijo. V čem pa je 
njihova razlika? Dr. Potrč je veliki 
učitelj socialistične etike in morale, 
Lacko neutrudljiv borec vsako
dnevnih revolucionarnih nalog in 
heroj osvobodilnega boja; Kveder pa 
ustvarjalen strateg in taktik revoluci
je, osvobodilnega boja ter obrambe 
naše domovine. 

Vsem trem se je Pt uj oddolžil s 
spominskimi obeležji. Vsem trem 
posveča spominske svečanosti, da se 
z njimi oddolžimo njihovemu 
spominu, veličini njihove žrtve za 
revolucgo, da z njimi krepimo našo 
revolucionarno zavest, da ob 
njihovih likih črpamo zavzetost za 
velike ideale. 

Poleg dr. Potrča, Lacka in Kvedra 

se ponaša Ptuj še z imeni nekaterih 
zasluženih Ptujčanov v revolucgi, ki 
so se visoko povzpeli kot politiki, 
vojaki, diplomati ali kulturniki in 
bistveno prispevali k temeljem in 
rasti nove družbe. 

V. ROJIC 

Rojstna hiša Dušana Kvedra v Šentjurju pri Celju 

General podpolkovnik 
Dušan Kveder okrog leta 1950 

O Ž I V U A N J E LIKA 
DUŠANA KVEDRA-TOMAŽA 

Danes, 10. aprila 1975, bo v 
Narodnem domu v Ptuju kviz 
tekmovanje o življenju in delu 
našega velikega borca za mir, 
enakopravno sodelovanje med naro
di in narodnostmi Dušana Kvedra-
Tomaža, ki ga organizirajo dijaki 
ginjnazge „Dušana Kvedra-Tomaža" 
in vojaki vojašnice „Dušana Kve
dra". Sodelovalo bo 5 ekip. 

MG, 

Po poteh revolucije - priprave tečejo 
Druga seja občinskega štaba za 

?ripravo osrednje proslave ob 
0-letnici osvoboditve je dala že 

konkretnejši obris celotne priredit
ve, ki bo v soboto 26. aprila 1975 v 
Mostju pri Jurišincih, pod pokro
viteljstvom občinske organizacije 
ZKs Ptuj. Na seji so bili imenovani 
komandanti in komisarji posamez
nih odredov, ki so se tudi že sestali 
in pripravili smeri pohoda ,,Vsi po 
poteh revolucije". 

Glavna politična akcija vseh 
družbencpoUtičnih akcij in društev 
je sedaj v tem, da zagotovijo kar 

o največjo udeležbo - tako v pohodu 
kot na osrednji proslavi v Mostju. 
Dogovor je, da bodo v vsaki krajevni 
skupnosti neposredno odgovorni za 
organizacijo in koordinacijo pred
stavniki krajevnih organizacij SZDL, 
zbirališče mladine in odraslih 
udeležencev pa bo pri šolah, 
odkoder bodo na dan proslave vozili 
posebni avtobusi. Z voznim redom 
bodo povsod pravočasno seznanjeni, 
prej pa je potrebno zbrati vsaj 
pribhžno število potnikov. Odhodi 
iz posameznih KS oz. šolskih 
okolišev bodo organizirani tako, da 
bodo vsi udeleženci pohoda naj
kasneje do 7. ure v Ptuju. 

V pciiodu ,,Vsi po poteh 
revolucije" bodo sodelovaH štirje 
odredi, v katere se bo vključila 
mladina in odrasli po sledečem 
razporedu: 

I. LACKOV ODRED zajema 

območje mesta in krajevne skup
nosti Ptuj, zbirališče bo na 
Slovenskem trgu, pri spomeniku 
heroju Lacku, komandant je Franc 
Skrt, komisar pa Milan ing. 
Kneževič. 

II. OSOJNIKOV ODRED zajema 
najširše območje in to KS: Hajdina, 
Kidričevo, Cirkovce, Lovrenc, Ptuj
ska gora, M^šperk, Stoperce, 
Žetale, Podlehnik, Leskovec, Vi
dem, Dolena in Grajena. Zbirališče 
bo pri OŠ Franca Osojnika, 
komandant je Franc Lončarič, 
komisar pa Jože Vratič. 

III. KRAMBERGERJEV ODRED 
obsega območja KS: Rogoznica, 
Destrnik, Trnovska vas, Vitomarci, 
Juršinci in Polenšak. Zbirališče je 
pri novi DELTI v Rogoznici, 
komandant odreda je Franc Vam-
berger, komisar pa Feliks Bagar. 

IV. KVEDROV ODRED obsega 
KS: Cirkulane, Zavrč, Markovci, 
Gorišnica in Dornava ter gimnazijo 
Dušana Kvedra Ptuj. Zbirališče bo 
pri OŠ Toneta Žnidariča, koman
dant je Milan ing. Vogrinec,komisar 
pa Jože Ceh. 

Vsak od navedenih odredov bo 
krenil iz svojega zbiraHšča po 
posebej določeni poti mimo spo-
minskfli obeležij iz NOB - tako, da 
bo najkasneje do 11. ure na Pesnici 
pri Mostju, kjer bo vojaška vaja: Boj 
proti zračnemu desantu. Za tem se 
bodo vsi odredi pripraviU za 
mimohod, ki se bo začel ob 21. uri. 

Po raportih komandantov odredov 
in komandanta vaje ter pozdravnem 
govoru komandanta pohoda Alojza 
Gojčiča. bo spregovoril Franc 
ŠETINC, sekretar IK predsedstva 
CK ZKS. Sledil bo še svečan 
sprejem v ZK in svečanost podelitve 
letosr^ih priznanj Osvobodilne fron
te. Mladinski pevski zbori in 
recitatorji bodo pripravili še kul
turni program. Za vse udeležence 
pohoda bo zagotovljena brezplačna 
malica. 

Naročena je tudi posebna spomin
ska značka, ki bo kmalu v prodaji, 
filatelistično društvo pa pripravlja 
jubilejno kuverto in spominski žig. 
Da se bodo udeleženci - tako 
pohoda kot ostali - po uradnem 
delu proslave počutili kar najbolj 
domače, bodo poskrbela gasilska 
društva. Obljubljajo vsaj 5 tisoč 
sedežev, točenje domačega vina, 
domačega vola na žaru in 150 
kolačev domačega kruha. Mladina 
pa bo zvečer pnpravila še svečano 
kresovanje. 

Za uresničitev te obsežne in 
zahtevne naloge so se vse družbe
nopolitične organizacije in društva 
že polno zavzeH, zato uspeh ^rav 
gotovo ne bo izostal. Občinski stab 
se bo sestal na tretji seji v sredo l6. 
aprila in ocenil, k^ bo še treba 
narediti, da bo proslava tride-
set-letnice zmage res taka kot si jo 
zgodovinski jubilej tudi zasluži. 

F.FIDERŠEK 



SLOVENSKA BISTRICA 

Svečano v vseh krajih 
na poti zvezne in občinske 

štafete mladosti 
Sobota in nedelja, 5. in 6. aprila 

sta bili na področju občine Slov. 
Bistrica za mnoge mlade pa tudi 
starejše občane veliko doživetje. 

V pismih pa tudi osebnih željah so 
se pridružili mnogim v vsej 
Jugoslaviji ob eni sami želji, da bi še 
dolgo zdrav in čil tov, TITO vodil 
našo ZK in socialistično Jugoslavgo. 

Letošnja štafeta mladosti je 
prispela na območje občine Slov. 
Bistrica v soboto, 5. aprila, ko jo je 
od predstavnikov občine Slov. 
Konjice sprejel Supe Marcel, ing., 
predstavnik dcupščme občine Slov. 
Bistrice. Sprejema zvezne štafetne 
palice so se udeležili tudi najvidnejši 
družbenopolitični delavci občine 
Slov. Bistrica in Slov. Konjice. 

Mladi bistriške občine so palico z 
pozdravi tov. TITU ponesli do 
Oplotnice, kjer je bua letošnja 
osrednja proslava ob prenosu zvezne 
štafetne palice skozi občino Slov. 
Bistrica. Te svečanosti se je 
udeležilo kljub večerni uri veliko 
število krajanov in mladih iz vse 
občine. V bogatem kulturnem 
programu, ki je sledil pozdravnim 
govorom predsednikov KS Oplot-
nica, so sodelovali otroški in moški 
pevski zbor Oplotnica, recitatorji, 
godba na pihala IMPOL iz Slov. 
Bistrice in člani OK ZSMS Slov. 
Bistrica. S posebnimi detonacgami 
se je svečanosti priključila tudi 
TOZD Cezlak INGMAN in raketarji. 
Za uspešno organizacgo in izvedbo 
proslave so poskrbeli krajevna 
skupnost, družbeno politične orga-
nizacye in delovni kolektivi Oplot
nice, še posebej pa mladinci in 
učenci šole tega kraja. 

Zvezna štafttna palica je nadalje
vala pot do planinskega doma na 
OsanKarici, od tam pa v večernih 
urah ob svetlobi gasildcih bakelj vse 

•GRADBENO PODJETJE 
GRADNJE 

..Ekonomska analiza, ki jo je 
izdelal Ekonom^i center iz Mari
bora vsebuje primerjavo podjetij 
Gradnje in Gradiš iz Maribora ter 
kaže ekonomsko upravičenost zdru
žitve. Predvideva se, da bi bil 
referendum že pred 1. majem t.l. 
Podrobnosti bodo znane v nasled
njih dneh. Potekal bo v vseh 
TOZD-ih Gradisa, o združitvi bo 
odločalo 6500 delavcev. Julij 
Gjurasek je tudi povedal, da so 
delavci seznanjeni z družitvijo, 
njenimi prednostmi, to odločitev 
pozdravljajo in zato ni bojazni, da 
referendum ne bi uspel. 

Povezava bo prinesla številne 
prednosti: možnosti združevanja 
sredstev za gospodarske naložbe (v 
okviru GP Gradiš), dvig individual
nega in družbenega standarda, večjo 
socialno varnost, skupno pripravo 
dela, specializacijo proizv(xinje, 
usjKJsabljanje kadra v tečajih, ki jih 
pripravlja Gradiš itd. Naša usmeritev 
bo v prihodnje šla v dve smeri: čisto 
gradbeno dejavnost in mizarske 
s toritve, ki se bodo po predvi
devanjih povečale za 100 %, je 
zak^učil Julij Gjuiasek. M G 

do spomenika zadnjih bojev legen
darnega Pohorskega bataljona Trije 
žeblji na Osankarici, Mladi iz 
številnih krajev občine in delovnih 
kolektivov so ob spremstvu družbe
nopolitičnih delavcev bistriške obči
ne in delovnih organizacij ter 
predstavnikov JNA štafetno palico k 
spomeniku'prinesli prvič. 

Po krajšem kulturnem programu 
in govoru predsednika OK ZSMS 
Draga Mahorka so štafetno palico 
prenesli naz^ do planinskega doma 
na Osankarici, kjer je v muzeju 
NOV, posvečenemu legendarnemu 
boju Pohorskega bataljona, tudi 
prenočila. 

V zgodnjih jutranjih urah, 6 . 
aprila so mladi ponesli zvezno 
štafetno palico iz Osankarice preko 
Oplotnice do Slov. Bistrice, kamor 
je prispela ob 6,10. K^ub zgodnji 
nedeljuci uri, se je pred novo 
Lekarno v Slov. Bistrici zbralo več 
občanov, v imenu družbeno
političnih organizacg mesta je tu 
spregovoril Miloš Božič nik. Po 
laiajšem postanku v občinskem 
središču so jo mladi prenesli d o 

Frama. kjer so jo ob 6,50 predali 
mladincem občine Maribor. 

Občinska štafetna palica je letos 

pričela svojo pot v soboto, 5. aprila 
pri spomeniku NOV pri Miklavžu na 
Boču, od koder so jo prvi ponesli 
člani Planinskega društva Poljčane. 
V spremstvu krajevnih organizacij in 
mladih iz vseh krajev kjer je 
občin^a štafetna palica potovala, 
soji pripravili še posebne slovesnosti 
v krajih Studenice, Makole, Laporje, 
Crešnjevec in Slov. Bistrici, kjer je 
štafeta obiskala tudi delovni kolek
tiv IMPOL. Pot je nadaljevala do Zg. 
Ložnice in se v Oplotnici ob 18,45 
pridružila zvezni štafeti. Letošnja 
zvezna štafeta je prepotovala na 
območju občine okoH 60^ kilome=^ 
trov ob vseh pomembnejših spome
nikih NOV. Mladi občani in 
pripadnflci JLA pa so občinsko 
štafeto nosili kar več kot 150 km po 
občini., Ob tem je potrebno omeniti 
veliko in uspešno sodelovanje 
članov AMD Slov. Bistrica, postaja 
ljudske milice in tudi vse organi
zacije ZSMS in ZZB NOV Slov. 
Bistrica, 

Foto in tekst Viktor Horvat. Prihod zvezne štafete v Slov. Bistrico. 

K U R I R C K O V A p o š t a '75 

>i30 L E T V SVOBODI« 
Letošnja Kurirčkova pošta sovpa

da s praznovanjem 30-letnice zmage 
nad fašizmom, zato mora biti ta 
tradicionalna manifestacija pionirjev 
čim bo^ slovesna, množična in 
izpeljana tako, da bodo pionirji 
podoživljali dogodke iz NOV, kot so 
jih njihovi vrstniki. 

Občinski odbor Zveze borcev in 
Občinska zveza prijateljev mladine 
Ptuj razpisujeta ob akciji Kurirčko-
ve pošte '75, spis na temo ,,30 LET 
V SVOBODF'. Brihtne glavice, 
primite pero in brž prenesite na 
papir del vašega znanja. Spise 
pošljite na občinsko zvezo prijate-
Oev mladine Ptuj, Vošnjakova ulica 
5. Najboljši spisi bodo nagrajeni. 

Za vse tiste, ki ne vedo, kaj je 
vsebina kurirčkove torbe, lahko 
delno skrivnost izdamo; dnevnik. 

kamor kurirji vpišejo prihode in 
odhode Kurirčkove pošte s kratkim 
poročilom; zemljevid, na katerem je 
vrisana glavna proga, pionirji pa 
vrišejo še dodatne, lokalne proge; 
čestitka slovenskih pionirjev, ki jo 
preberejo na mitingu pred vsakim 
odhodom kurirčkove pošte; kartoni, 
na katere vpišejo naslov in ime 
jionirskega odreda, ki je prejel 
curirčkovo torbico ter dopisnice, s 

katerimi sporočijo Zvezi prijateljev 
mladine Slovenije, da 90 predah 
Kurirčkovo torbo ob dogovorjeni 
uri in dnevu sosednji občini. In še' 
geslo: Obletnica - osvoboditev. 

Od občine Ormož jo bodo sprcjeh 
I I . aprila ob 13. uri v Forminu 
pionuji ptujske občine. Po pro
gramu jo bodo predali pionirjem iz 
OŠ v Cirkulanah. Isti dan bo 

potekala pošta po posebnem, že 
določenem programu, prenoči pa v 
Leskovcu, drugi dan prenoči v 
Kidričevem, tretji dan v Dornavi in 
četrti dan v Destrniku. V torek, 15. 
aprila ob 10. uri pa jo predajo 
pionirji OŠ Trnovska vas v varstvo 
sosednje občine Lenart, 

Pri pionirjih, kjer bo kurirčkova 
pošta prenočila, pripravljajo poseb
no obliko sprejema, ki bi naj bila 
pripravljena nekako takole: Miting 
- centralna proslava ob 30 letnici 
osvoboditve v krajevni skupnosti, na 
kateri bi sodelovale vse družbenopo
litične organizacije v določeni KS. 
Borci iz krajevnih skupnosti bi 
pripovedovan pomembne dogodke 
iz zgodovine NOB pa tudi pionirji 
naj bi pripravili daljši ali krajši 
program s skeči, recitacijami, vse to 
pa seveda ob tabornem ognju, kot 
so takrat praznovali partizani. 

M. Ozmec 

DELOVNE LJUDI IN OBČANE VABIMO NA 

SVEČANO PROSLAVO 
v počastitev 

DNEVA ŽELEZNIČARJEV IN XIV. SREČANJ BRATSTVA 
IN PRIJATELJSTVA 

ki bo v Ptuju, v torek, 15. aprila 1975 

ob 16. uri pred Delavskim domom Franca Krambergerja, Cučkova 1. 

ODKRITJE SPOMENIKA FRANCU 
KRAMBERGERJU 
delavcu ptujskih železniških delavnic, revolucionarju in borcu 
Slovenskogoriške čete, kije daroval svoje življenje v boju za svobodo, 
v Mostju, 8. avgusta 1942 

ob 17, uri v Narodnem domu. Jadranska 13/1. 

KRAPINA POZDRAVLJA PTUJ Z GLASBO 
IN PESMIJO 
Program izvajajo harmonikarski, mandolinski in veliki plesni orkester 
Glasbene šole Krapina ter Narodno zabavni ansambel Bratje Benci iz 
Krapine. 

Proslavo prirejajo in vabijo 
OSNOVNE ORGANIZACIJE SINDIKATA PTUJSKIH ŽELEZNI

ČARJEV 
OBČINSKI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV PROMETA IN 

ZVEZ SLOVENIJE PTUJ 
O B C I N S K I S V E T Z V E Z E SINDIKATOV S L O V E N I J E PTUJ 



Stanovanja, stanovanja . . . 
Prijetno se je zazreti v bodoča 

stanovanja, ki jih gradijo nasproti 
železniške postaje v Ptuju. V Ptuju 
se gradi, veliko gradi, toda še vedno 
obstaja problem stanovanj. Stano
vanjska skupnost in investitorji si 
prizadevajo, kolikor je pač v 
njihovih močeh, tudi pridnosti jim 
ni odreči, vendar za številne 
potrebe," kljub novim gradnjam 
stanovanj in individualnih gradenj, 
je še vedno premalo sredstev in zato 
tudi premalo stanovanj. Mnogo 
ptujčanov še živi v neustreznih, 
zatohlih in vlažnih stanovanjih v 
starem delu Ptuja. Marsikdo se 
lahko opravičeno sprašuje, kako 
dolgo še v takem stanovanju. 
Pravega odgovora ni. Nekaj okrog 
stanovanj in problematiki stano
vanjske skupnosti nam je povedal 
Franc Zadravec, predsednik samo
upravne interesne skupnosti Ptuj: 

,,Najprej bi spregovoril o gospo
darjenju s sredstvi. Pri skupnosti 
imamo tako imenovani komercialni 
kredit na dobo treh let za 8 % 
obrestno mero. In prav s temi 8 % 
krijemo vse stroške strokovnih služb 
in celotnega samoupravnega me
hanizma ter tako sploh ne posegamo 
v glavnico stanovanjske acupnosti. 
Mislim, da je to že določena 
finančna razbremenitev oz. po
zitivna zadeva našega poslovanja. 
Naj v informacijo povem, da stroški 
navedenih zadev vzamejo sredstva za 
tri trisobna stanovanja. Poudariti 
moram, da delamo kot dobri 
gospodarji in naša sredstva se 
neprestano prelivajo, tako da ne 
ostajajo neizkoriščena, skrbimo za 
adaptacijo. Pomagali smo že 150 
prosilcem in smo s takim poslo
vanjem edini v Slovengi. Specifič
nost samoupravne stanovanjske 
skupnosti so premostitveni krediti_ 

in tako sodelujemo s posameznimi 
OZD. 

Problem, ki ga imamo? Lokacije 
so problem. V začetku smo imeli 
velike probleme z gradnjo ob 
Volkmcrjevi cesti. Vendar smo z 
arheologi in drugimi le našh skupen 
jezik in začeli z gradnjo blokov, ki 
zdaj postajajo pravo naselje. Reči 
moram, daje prav lokacija tisti trn v 
peti za stanovanjsko skupnost. 
Mislim, daje skrajni čas, da se uredi 
v Ptuju urbanistični red, nek sistem, 
neka urbanizacija Ptuja. In n^ za 
urbanizacijo mesta Ptuj skrbi 
arhitekt domačin, kajti le on bo 
znal delati tako, da ne bo z raznimi 
urbanističnimi plani škodoval me
stu. Sedaj smo še vedno vezani na 
mariborski urbanistični zavod, ki 
pa, seveda, nima pravega ̂ posluha za 
naše domače potrebe. Se zdaj ni 
rešeno vprašanje industrijske cone in 
tako dalje. Mislim, da moramo v 
tem pogledu skrbeti tudi za naše 
zanamce, ki jim ne bo vseeno, ali 
bodo živeli v urbanistično urejenem 
mestu ali pa na kraju nereda. 
Problem skupnosti je tudi vzdrže
vanje starega predela mesta. Zgradb 
namreč ne moremo vzdrževati z 
n^emninami, vse kar pa se popravlja 
pa je izredno delikatna zadeva in 
nadvse draga. 

Kot vemo, v Ptuju ne gradimo 
konfortnih stanovanj, kot recimo v 
Mariboru in Ljubljani in mislim, da 
smo se tako približali vsem 
delovnim ljudem ter tako z zbranimi 
sredstvi (ali iz združenih sredstev ali 
solidarnostnega sklada) lahko zgra
dimo čim več standardnih stano
vanj. Cene stanovanj so še vedno 
nekoliko visoke, vendar moramo pri 
tem upoštevati, da moramo mi 
prispevati tudi sredstva za gradnjo 
vodovoda, toplovoda, zaklonišč. 

kanalizacije itd. Ovira za nas so tudi 
visoke cene gradbenega materiala. 

Za konec še: če gledamo sedanjo 
strukturo skupnosti, ne bo težav pri 
izv^anju nalog in del, ker sta 
prejšnji iniciativni odbor in dose
danja stanovanjska skupnost zgra
dila take trdne temelje, da tistih 
začetniških težav ne bo, pravzaprav 
jih sploh ne sme biti. Organizirani 
smo, čaka nas delo." 

z. kodrič 
(foto: kodrič) 

ORMOŽ 

BESEDA O MANJ RAZVITIH 

Prejšnji teden v petek sta obideala 
občino Ormož član republiškega 
izvršnega sveta tovariš Skok in 
direktor zavoda za produktivnost 
dela Janko Puklavec. S predstavniki 
skupščine občine Ormož, njenega" 
izvršnega sveta in komiteja občinske 
konference ZKS ter tovarne ,Jože 
Kerenčič", sta se pogovarjala o 
nadaljnih možnostih razvoja manj 
razvitih območij, s poudaricom na 
občino Ormož. 

V razgovoru sta med drugim tudi 
lig od no ocenila predlog izhodišč za 
izdelavo srednjeročenga. programa 
razvoja občine Ormož za čas med 
leti 1976/80 ter nakazala možnosti 
za nadaljnje sodelovanje in pomoč. 

Ob koncu obiska sta gosta 
ogledala novo proizvodno dvorano 
tovarne ,Jože Kerenčič" za pro
izvodnjo optičnih proizvodov -
Optyl. 

j r 

KK V N A D A U N J E M 
POVEZOVANJU 

Družina KK se vztrajno širi. Po 
uspešni priključitvi gostinskega 
podjetja „Haloški biser - Grad 
Bori in delčka beograjske trgovine, 
se v KK Ptuj pripravljajo na 
združitev z živilsko industrijo 
„Petovio". O tem nam je pripove
doval Franc Tetičkovic: Skupna 
komisga samoupravnih organov 
živilske industrije Petovio in KK je 
že imela prvi sestanek, na katerem 
so se dogovorili o pripravi potrebne 
informacge in program^ega gradiva 
za združitev obeh podjetij. Predvi
devajo, da bi bil referendum v 
Petovii v m^u; prav tako pa tudi 
zbori delovnih ljudi v KK, katerih se 
bodo odločali o združitvi. 

MG 

KS Gorišnica 
pred novim 

referendumom 
Dela v katerikoli krajevni 

skupnosti si ni mogoče pred
stavljati brez samoprispevka, ki 
ga tudi nova ustava uvršča med 
bistvene elemente ustvarjanja 
dohodka krajevnih skupnosti. V 
KS Gorišnica so glede na to, da 
se obdobje sedanjega samopri
spevka izteka, minulo nedeljo na 
skupščini KS sklenili razpisati 
nov referendum za samopri
spevek za obdobje od 1. maja 
1975 do 30.,aprila 1980. Na 
osnovi prispevnih stopenj 1 % 
od neto osebnih dohodkov 
zaposlenih, pokojnin, če le-ta 
znaša nad 1.000 dinarjev in 
odmerne osnove obrtnikov ter 
4 % od katastrskega dohodka 
kmetov bi v naslednjih petih 
letih zbraH 3.500.000,00 dinar
jev. Tu so všteti tudi prispevki 
zdomcev, ki bi naj po predlogu 
prispevali po 500,00 dinarjev 
letno. 

Delovni ljudje in občani 
območja KS Gorišnica so doslej 
na svojem območju veliko 
storili Glede na nizke dosedanje 
prispevne stopnje (npr. 0,5 % od 
OD in 2% od KD) so večino 
denarja zbirali s pogodbami 
Doslej je asfaltiranih 14 km cest, 
kar je nedvomno velik uspeh. 
Delo pa seveda teče dalje. Nove 
želje krajanov nalagajo krajevni 
skupnosti nove obveze, ftrebi-
valci Zamušanov so za asfalti
ranje ceste zbrali že 750 tisoč 
dinarjev, vendar to ni še niti 
pofovica potrebnih sredstev. 
Gorišnica ima že na voljo 70 
tisoč dinarjev za cesto mimo 
zdravstvene postaje v povezavi 
do pesniškega mostu. To pa še 
daleč ni vse, kar je na območju 
KS potrebno še postoriti Gre za 
modernizacijo vseh drugih cest, 
ureditev pokopališča z dokonča
njem mrliške veže, urediti bi 
bilo potrebno avtobusne čakal
nice, tu je ureditev zadružnega 
doma, krajevna skupnost nima 
ustreznih prostorov za svoje 
delo; potrebno bi bilo zamenjati 
električno omrežje ter postaviti 
nekaj novih transformatorskih 
postaj, načrtujejo potrebe na 
področju SLO in civilne zaščite, 
3 0 ureditvi pa kličejo tudi 
cultumi domovi Dogovorjeno 

je, da bodo te domove povsod 
adaptirali, kjer jih ni (Kuvkava 
in Tibalci) pa zgradili nove. Dela 
je še in še pa tudi predlagane 
prispevne stopnje so izredno 
nizke, zato težko razumemo 
tiste razpravljalce, ki so na 
zborih vasčanov negodovali ah 
bili celo odkrito proti tako 
zastavljenemu programu. Pose
bej še, ker bodo doma zbrana 
sredstva le polovica potrebnega 
denarja. Razen tega bo 70 
odstotkov zbranih sredstev 
vrnjeno naselju, koliko je pač 
kdo zbral, oziroma prispeval. S 
tem denarjem bodo v skladu s 
programom KS gospodarili vaški 
odbori KS, tako gre za skupne 
potrebe samo 30 odstotkov od 
skupno zbranih sredstev. 

jr 

K A K O D A L E Č SO PRIPRAVE 
NA INTEGRACIJO V NEKATERIH PTUJSKIH DELOVNIH ORGANIZACIJAH, KI SE 

PRIPRAVLJAJO NA ZDRUŽITEV? 

E L E K T R O K O V I N A R 

Direktor Marjan Berlič, je pove
dal: „2. aprila 1975 je naše podjetje 
obiskala komisija IMP Ljubljana in 
posnela stanje podjetja, na osnovi 
katerega bo izdelan ekonomski 
elaborat, v katerem bo tudi delitev 
dela za posamezna področja (to je 
za TOZD Montaža). Že 3. aprila 
1975 je bila imenovana komisija pri 

Elektrokovini Maribor, ki ima isto 
nalogo kot komisija IMP s tem,, da 
bi se TOZD Proizvodnja elektro
motorjev priključila Elektrokovini 
Maribor, ker ima Elektrokovina 
izdelano tehnologijo izdelave mikro-
elektro motorjev. 

V obeh primerih bosta oba 
TOZD-a pridobila na ekonomski 
učvrstitvi tehničnem sodelovanju, 
ker imata obe podjetji: IMP 
Ljubljana, in Elektrokovina Maribor 

močno tehnično službo in razvojni 
program, ki bo verjetno v takem 
obsegu, da bo treba v Ptuju zgraditi 
nove proizvodne kapacitete za oba 
TOZD-a. Predvidevamo, da bo 
referendum 1. julija letos. 

Omeniti velja, da so pri razgovorih 
sodelovali predsednik SO Ptuj, 
Branko Gorjup, predsednik IS SO 
Ptuj, ing. Franjo Gnilšek in sekretar 
OK ZKS, Alojz Gojčič in so nas v 
naših prizadevanjih podprli." 



NA K M E T I J A H SE MLADI SREČUJEJO 
S ŠTEVILNIMI PROBLEMI 

Daje kmetijstvo na sedanji stopnji 
razvoja izredno pomembna panoga 
gospodarstva ni potrebno posebej 

' poudarjati. Kljub velikim naložbam 
pa še sedaj ne daje t is t^a , kar bi 

< moralo. Razmere v kmetijstvu niso 
rožnate. Pojavljajo se številni pro-

. blemi: odhajanje s kmetij v mesta, 
; mladi se raje zaposlujejo v tovarnah, 

kot da bi delali na polju; zemljišča 
so slabo obdelana itd. Le redki se 
odločajo za življenje na kmetiji. Da 
bi kaj več izvedeli o življenju in delu 
mladega kmeta, smo se pogovarjali z 
Milanom Tacingerjem iz Lešja pri 
Majšperku, ki se je odločil za delo 
na kmetiji. Poleg svojega dela na 
kmetiji je aktiven tudi v družbeno
političnem življenju: je de l^a t 
družbenopolitičnega zbora SO Ptuj 
in predsainik specializirane konfe
rence mladih v kmetijstvu pri 

1 predsedstvu OK ZSMS Ptuj, 
Za delo v kmetijstvu seje odločil, 

ker je v začetku videl tu 
perspektivo. Pripomnil pa je, da se 
ŝ daĵ  razmere že poslabšujejo. 
Koncal je kmetijsko šolo. Dohodki 
so slabi. Cene kmetijskim izdelkom 
niso zagotovljene. Tržni viški imajo 

' cene iz leta 1973, medtem ko seje 
1 cena repromateriala, ki ga potrebuje 

kmet pri svojem delu, povečala tudi 
za več kot 100 odstotno. Ce 
pcgledamo konkretno, kako je bilo 

s prodajo živine leta 1973, vidimo, 
da je kmet lahko takrat kupil za 
1 kg pitanega goveda 3 kg beton
skega železa, sedaj ga dobi le kg ali 
celo manj. Razmerje v cenah bi 
moralo biti drugačno, da se izboljša 
kmečki standard. V perspektivi 
kmetijstva zavzema pomembno vlo
go tudi razvoj infrastrukture, 
r^ulacija. rek, komasacija in aronda
cija kmetijskih zemljišč. Tudi 
kreditna politika za kmeta ni 
spodbudna; previsoka lastna udelež-
ha. (vsaj pri nabavi nekaterih strojev) 
in kratek rok odplačila; vemo, da se 
naložbe v kmetijstvu obrestujejo 
počasi. Kmet še vedno ni izenačen z 
delavcem. Ne dobi kredita za 
gradnjo hiše (renoviranje stanovanj
skih prostorov), kredita za avtomo
bil, dobi samo mirumalno pokojni
no. Posledica vsega t ^ a so socialne 
razlike. 

Sodelovanje z obratom za koope
racijo Jože Lacko pri Kmetijsken. 
kombinatu Ptuj je zadovoljivo kljub 
nekaterim internim problemom. 
Kmetijska pospeševalna služba je 
organizirana, ni pa še dos^la 
svojca pravega namena zaradi 
nerešenih vprašanj, ki se javkajo pri 
nekaterih drugih dejavnikih, npr. 
neurejeno regresiranje umetnih gno
jil (številne slovenske občine so ta 
problem že rešile). MG 

D E L E G A T S K A V P R A Š A N J A 
V P R A Š A N J E K R A J E V N E 
S K L I P N O S T I 
V I D E M P R I P T U J U : 

Primerjava lanskoletne realiza
cije in letošnje dodehtve finančnih 
sredstev krajevnim skupnostim za 
funkcionalne izdatke kaze povišanje 

samo za 10 %. medtem ko znaša to 
povišanje na arigih področjih 20 % 
\n celo več, 

V nadaljevanju vprašujejo: Katera 
cesta je predvidena za modernizacijo 
Leskovec ali Kozminci ali obe 
hkrati, 

ODGOVOR: Proračunska sred
stva, namenjena za funkcionalne 
izdatke krajevnih skupnosti zado
ščajo za financiranje funkcionalnih 
izdatkov. Upoštevati moramo dej
stvo, da se je v letu 1974 porabilo v 
te namene samo 5 0 % sredstev, 
ostala sredstva pa so se vlagala v 
investiranje gradnje raznih komunal
nih objektov (gradnja cest, kanaliza
cij, vodovoda itd,) Posebna komisija 
IS SO Ptuj je analizirala funkcional
ne izdatke KS (tajnik, administracija 
(in i^otovila, da so potrebna za 
financiranje funkcionalnih izdatkov 
KS sredstva v višini 2,200,000 din. 
Ostala dejavnost (investicijska) pa se 
mora odvijati v okviru lastnih 
sr«istev KS in sredstev interesnih 
skupnosti ozircxna skladov, 

v osnutku proračuna občine Ptuj 
za leto 1975 je v obrazložitvi 
navedeno, da je znesek 500,000 
dinarjev namensko določen kot 
dotacija za regionalno cesto Lesko
vec m križišče v Kozmincih. 
Sredstva se bodo torej porabila za 
obe akciji, s tem, da bo cesta 11/337 
Videm-Leskovec modernizirana na 
dveh odsekih, podobno kot leta 
1974; del v Vidmu in del v 
Leskovcu, dolžine odsekov pa bodo 
odvisne od skiro no zbranih sredstev, 
predvsem pa od udeležbe KS. 

Priprava: MG 

Š E O D E D K U M R A Z U 

Aprila smo že, a je spomin še živ. 
Delavci ormoških O Z d in TOZD so 
na svojih letnih občnih zborih in 
dcupščinah OOS cesto opozarjali na 
nepravilnosti, ki so bile ob lanski 
novoletni obdaritvi otrdc. Zadeva je 
dobila epilog prejšr^i teden na seji 
predsedstva občinskega sveta zveze 
sindikatov. 

Nesporno je, da ni bilo vse v redu. 
Nekatere delovne organizacije v 
dogovorjeni sklad niso ničesar 
prispevale, ob strani pa je ostalo 
tudi mnogo zasebnih obrtnikov in 
drugih. Tudi nekatere krajevne 
skupnosti niso izpolnile svojih 
obvez. 

Sklenjeno je, daje glede na lansko 
hitrost postopka - v dobrem tednu 
je bilo treba vse organizirati - letos 
p o t r ^ n o temeljiteje zgrabiti in vse 
pripraviti kot je treba, da ne bo 
očitkov. O tem bodo obvestili tudi 
občinsko zvezo prijateljev mladine, 
kije nosilec akcije. j r 

Kmetijstvo ne sme biti 
osamljeno 

Pred kratkim je bila v Ljubljani 
seja predsedstva gospodarske zbor
nice in združenja kmetijstva ter 
živilske industrije. Med dmgim so 
ugotovili, da v utrjevanju notranje 
ekonomske stabilnosti predstavlja 
hrana pomemben element v boju 
proti inflacgi. Kmetijstvo daje na 
900,000 ha kmetijskih obdelovalnih 
površinah hrano, kije še vedno pod 
družbeno-ekonomdco mejo racio
nalnosti Zato je jasno, da je treba, 
oziroma potrebno naše kmet^stvo 
intenzivirati. 

Po vsem tem pa ne smemo 
poazbiti dejstva, da izven panoge ali 
širše dejavnosti krojijo dohodek 
kmetijstvu cene, njihova stabilnost 
in partitetni odnosi do reproduk
cijskega materiala. Znano je, da so 
se cene repromaterialu v zadnjem 
času občutno zvišale, medtem ko 
cena kmetijskim proizvodom neza
držno pada, zlasti govedu in 
prašičem. 

Na seji je bilo poudarjeno, da se 

intenzivnost vlaganj in izbira 
tehnologije v prhodnjem planskem 
obdobju ne bosta spremenili v 
sadjarstvu, vinogradništvu in hme
ljarstvu. Izkoristiti pa je potrebno 
konjunkturo žit, zato je treba 
bistveno povečati obdelovalne povr
šine za koruzo in krmilna žita ter za 
specialna krušna žita. 

Živinoreja bo ostala še naprej 
vodilna panoga slovenskega kmetij
stva. Zato mora doseči največji skok 
v kvaliteti in produktivnosti, kar bo 
mogoče doseči le s selekcijo 
kvalitete osnovne črede. Ker je 
proizvodnja mleka in mesa pri nas 
že kritična, bo potrebno takoj 
sprejeti korekcgo odkupnih cen. To 
kmetijski proizvajalci že dolgo 
čakajo. 

Predvideva se, da se bodo cene 
perutninskega mesa v bodoče prosto 
oblikovale, ker imajo proizvajalci že 
sedaj pri vsakem kilogramu 3 dinarje 
izgube. 

F . H . 

S V E T K R A J E V N E SKUPNOSTI 
DORNAVA 

R A Z P I S U J E D E L O V N O M E S T O T A J N I K A K R A J E V N E 
S K U P N O S T I D O R N A V A Z A N E P O P O L N I D E L O V N I C A S ; 

Pogoj: srednješolska izobrazba z znanjem finančnega in 
pisarni^ega poslovanja. Poleg strokovne izobrazbe mora biti 
kandidat moralno politično neoporečen in imeti organizacijske 
sposobnosti. Osebni dohodki po sporazumu. Nastop dela je možen 
takoj. 
Pismene vloge z dokazilom o izobrazbi in dosedanjem službovanju 
pošljite na naslov: Krajevna skupnost Dornava v roku 15 dni po 
objavi tega razpisa. 

Svet krajevne skupnosti Dornava 

K M E T O V A L C I ! 
Ne zamudi t e ugodne pr i l ike in si že v predsezoni kup i t e 
kme t i j ske s t ro je za vsa le tošnja dela, posebno za sprav i lo 
sena po k o n k u r e n č n i h cenah. Za pomlad si n a b a v i t e t a k o j : 
t ros i ln ike h levskega gnoja K R P A N 30, r azs ipa ln ike u m e t 
n ih gnoji l Vicon-Cre ina B-75. 
Za sprav i lo sena takoj dobi te m o t o r n e kosi lnice BCS, 
t r a k t o r s k e bočne in zadnje — domače — uvožene, o b r a 
ča ln ike za seno Favo r i t 220 in Panon i j a O-220, s a m o n a k l a -
d a l n e pr ikol ice S e n a t o r 22 in Pionir-17, p u h a i n i k e Tajfun, 
ven t i l a to r je za dosuševan je sena , s i lokombajn Mengele 
M B - J . 
Dobava b laga t a k o j ! 

In formaci je da je A G R O T E H N I K A , T O Z D t rgov ina L j u b 
l j ana s pos lovalnicami L jub l jana , Ti tova 38 (315-555), 
p roda j a lna J U R C E K , L jub l jana , Ti tova 50 (313-398), M u r 
ska Sobota, Ti tova 25 (069 21-508), Celje, Aškerčeva 19 
(063 25-500), Mar ibor Mel jska 5 (062 23-081), L j u t o m e r 
(069 81-083). 
Obiščite nas na Gorenjskem sejmu v Kranju od 10. do 201 aprila 
1975. 



L O J Z E TOMŠIČ 
- 80 L E T N I K 

Rodil se je 28. marca 1895 v 
delavski družini v Gorici. Mladostjo 
preživljal v času pred prvo svetovno 
vojno, ko je bil delavski razred 
močno zapostavljen. V letih od 
1906 do 1910 je obiskoval prve štiri 
razrede nemške gimnazije, nakar se 
je vpisal na slovensko moško 
učiteljišče, ki so ga dobiU goriški 
Slovenci leto prej. 

V začetku prve svetovne vojne je 
nastopil prvo službeno mesto v 
Brezovici v Slovenski Istri. Med 
vojno je bil trikrat pozvan v vojaško 
službo, bil je v galiških strelskih 
jarkih, ob Dnjestru in ob Prutu pa 
tudi na vojnem ozemlju italijanske 
fronte. 

Po razpadu Avstro-Ogrske je 
služboval V krajih, ki so padli pod 
italijansko oblast in doživel usodo 

slovenskih učiteljev pod fašistično 
strahovlado. Leta 1927 |e bil 
premeščen na italijansko solo v 
Lombardiji, od koder se je z družino 
kmalu presehl v Ljubljano. Od tam 
je bil premeščen v goriški del 
Prekmurja. 

Leta 1933 je dobil učiteljsko 
mesto na Hardeku pri Ormožu, kjer 
so mu odrasli trije otroci. Še pred 
napadom namškfli nacistov je bil 
leta 1941 pozvan v jugoslovansko 
vojsko v Ljubljano. Ob razpadu 
bivše Jugoslavije so ga Nemci zajeli v 
Celju in ga z drugimi ujetniki 
odpeljali najprej na severno Ko-
ro3co, od tam pa v glavno taborišče 
ob Baltiškem morju. V februarju 
1942 je bil odpuščen iz ujetništva in 
se je ves bolan vrnil v Oimož, kmalu 
za tem pa je bil izgnan z družino na 
Hrvaško, kjer je tri leta okušal vse 
grenkobe tadanjega življenja izgnan
cev. 

Julija 1945. leta se je vrnil v 
Ormož na svoje službeno mesto, 
kjer je poučeval in upravljal 
osnovno šolo. Že leta I950 jeb i lpo 
35 službenih letih predčasno upo
kojen zaradi težkega bronhitisa, ki 
se ga je nalezel v nemškem vojnem 
ujetništvu. Po smrti žene se je leta 
1962 preseUl k sinu Stanislavu na 
Vičavo pri Ptuju, ki ga Ptujčani 
dobro poznajo, saj je tako kot oče 
pristal v prosvetni službi in sedaj 
poučuje matematiko na ekonomski 
srednji šoli v Ptuju. 

Sedaj stanuje Lojze Tomšič na 
Trgu svobode v Ptuju. Pred kratkim 
so se okrog njega zbrali otroci in 
skupaj so skromno, v družinskem 
krogu proslavljaU 80-letnico svojega 
očeta. Tam smo ga obiskali, mu 
čestitali in zaželeli še mnogo zdravih 
let v krogu svojih najdražjEh. 

M. Ozmec 

O LJUDSKI OBRAMBI IN 
DRUŽBENI SAMOZAŠČITI V 
BOHINJU 

V dneh od četrtka, 3 aprila, do 
nedelje, 6. aprila 75, je potekel v 
Ek>mu Staneta Žagaija v Bohinju 
sen)in£.r za predief^iuke konsisij za 
ljudske obrambo in ciružbero 
samozaščito pri občinskih konfe
rencah ZSMS, ki ga je organizirala 
republiška konferenca Zveze so
cialistične mladine Slovenije. 

Slušateljem so bile posredovane 
teme o vseh bistvenih elementih $ 
področja ljudske obrambe in druž

bene samozaščite, predavali pa s 
znani strokovnjaki in družbeno-
poUtični delavci, med katerimi sta 
tudi republiški sekretar za notranje 
zadeve, Marjan Orožen in general 
podpolkovnik Gracijan Škrk. 

Udeleženci seminarja - teh je bilo 
nekaj nad 80 ~ so se v nedeljo, pred 
zaključkom, pogovorili tudi o 
negovanju revolucionarnJi tradicij 
NOV. 

-om-

ŠTIPENDIJE 
podeljene za čas od januarja do marca 1975. 

Izvršni odbor skupne komisije 
podpisnic samoupravnega spo
razuma za štipendiranje učencev in 
študentov v občini Ptuj je na zadnji 
soji, dne 28. marca 1975 razpravljal 
o prošnjah za podelitev štipendij za 
študij na srednjih, višjih in visokih 
šolah ter jih podelil naslednjim 
prosilcem: 

Lampret Danica, Zg. Sveča 15 
480 din; Vidovič Majda, Pobrežje 
74 1.000 din; Kancler Marjan, 
Žabjak 8 1.060 din; Sakelšek 
Danica, Tržeč 39 a 1.260 din; 
Jerenec Štefka, Gruškovec 71 1.370 
din; Belšak Silva, Janžki vrh 48 
1.130 din; Brunčič Stanko, Kidri
čevo 58 970 din; Strelec Marjan, 
Bukovci 12 910 din; Ahec 
Leopoldina, Sestrže 72 1.150 din; 
Mežnarič Marija, Stojnci5 7'/1.110 
din; Murko Franc, Apače 122 1.250 
din; Doberšek Majda, Lešje 9 1.250 
din; Bosak Miljcnko, Kidričevo 29 
1.280 din; Tominc D^ana, Kidri
čevo 8 250 din; Kolmanič Sonja, 
Sp. Hajdina 146 540 din; Serdinšek 
Marija, Žetale 75 1.190 din; Novak 
Branko, Kidričevo 8 460 din; 
Vincek Franc, Stojnci 28 1.140 din; 
Suman Anka, Kidričevo 8 920 din; 
Kožar Marija, Hlaponci 35 1.140; 
Marčič Zlatko, Potrčeva 57 260 
din; Rozman Vinko, Kungota 42 
1.300 din; Kokol Viktor, Dornava 
87 710 din; Svenšek Karel, Gerečja 
vas 4 1.220 din; Bezjak Drago, 
Belšakova 13 110 din; Volkner 
Marjan, Grajena 17 1.080 din; 
Dajnko Marjana, Ptujska gora 103 
670 din; Veselic Branko, Pestikc 4 
1.070 din; Zagoršek Fanika, Sp. 
Hajdina 270 din; Petek Zinka, 
Gajevci 56 180 din; Predikaka 
Marija, Mihovci 14 670 din; Hronek 
Marija, Stoperce 64 1.280 din; 
Kamenšck Slava, Dragonja vas 4a 
820 din; Butolen Anton, Žetale 42 
1.270 din; Pernat Roman, Pleterje 
16 a 870 din; Bratkovič Marija, 
Drbetinci 8 1.010 din; Sluga Marija, 
Stogovci 48 590 din; Vidovič 

Blanka, SkorbaS 7' 750 din; Lah 
Janez, Pobrežje 15 2a 380 din; 
Premožič Igor, Kidričevo 1 590 din; 
Zupanič Dragica, Murctinci 72 840 
din; Štebih Silva, Lasigovci la 660 
din; Vukovič Vesna, Potrčeva 44 
720 din; Zajšek Majda, Lackova 6 
370 din; Slameršck Marjan, Zg. 
Hajdina 26a 990 din; Ogrinc 
Venčeslav, Skorba 35 540 din; 
Furek Ivan, Hajdoše 39 700 din; 
Zoreč Liljana, UL H. Lacka 170 din; 
Predikaka Miroslav, Naraplje 29 500 
din; Žlender Boris, Nova vas 28 440 
din; Vindiš Slavica, Trnovec 16 
1.000 din; Svenšek Milan, Pobrežje 
11 1.040 din; Petrovič Katica, Trn. 
vas 9 970 din; Lampret Marta, 
Grdina 35 1.030 din; Černenšek 
Metka, Majšperk 15 600 din; 
Krempl Janez, Dolena 5 390 din; 
Goričan Marija, Pobrežje 124 460 
din; Hrnčič Zlatko, Reševa 32 370 
din; Klernenčič Stanislav, Apače 36 
340 din; Gašparič Nežika, Nova vas 
64 750 din; Bombek Miran, 
Miklošičeva 8 770 din; Pišek Irena, 
Lovrenc 35 660 din; Zuran Zdenka, 
Spuhlja 144 330 din. 

Ptuj, dne 2. aprila 1975. 

Izvršni odbor skupne komisije 
podpisnic samoupravnega spora
zuma za štipendiranje učencev 
in študentov v občini Ptuj 



GASILSTVO V BISTRIŠKI OBČINI 

Dobra opremljenost društev - veliki 
materialni prihranki 

Pred kratkim so na območju 
občine Slov. Bistrica končali 
letošnji občni zbori gasilskih 
društev. 

Ob pregledu dejavnosti za 1974 
leto so skoraj vsa društva z 
zadovoljstvom ugotavljala, daje bila 
na njihovem območju mnogo manj 
požarov kot v preteklih letih. Kjer 
so požari bili pa so jih v zelo 
kratkem času uspeli lokalizirati in 
zatreti. Rezultat tako uspešnega 
delovanja na področju protipožarne 
varnosti je prav gotovo dobra-
opremljenost društev. 

Danes v bistriški občini ni 
društva, ki ne bi imelo primerno 
urejenega strojnega parka in ostale 
operative. Ugotovljeno je tudi, da so 
do preteklega leta vsa društva uspela 
obnoviti prevozna sredstva in delno 
tudi opremo. Tako opremljeni pa so 
uspevali večino požarov ob primerni 
budnosti že v kali zatreti in tako 
prihraniti družbi in posameznikom 
velika materialna sredstva. 

Na območju občine deluje 11 
prostovoljnih gasilskih društev in tri 
mdustrijska. SKupno pa je v občini 
blizu 600 članov in mladincev ter 

80 pionirjev gasilcev. V Oplotnici in 
Smartnem na Pohorju pa delujeta 
tudi ženski desetini. 

Društvom ob tako uspelem letu in 
v prizadevanjih za najuspešnejšo 
požarno varnost v prihodnje ni 
težko sprejemati delovnih progra
mov za naslednje obdobje. V 
Oplotnici so gasilci sklenili posvetiti 
skrb civilni zaščiti in družbeni 
samozaščiti, v PGD Slov. Bistrica so 
razpravljali o povečanju števila in 
pomlajevanju članstva. V Smartnem 
na Pohorju in Zg. Polskavi si želijo 
pridobiti nove avtocisterne. V 
bistriški Steklarni pa se gasilci 
zavzemajo za zgraditev večjega 
vodnega bazena. V vseh dmštvih je 
bilo na občnih zborih prisotno, da 
bodo svoje delovne programe 
usmerjali po načelih nove ustave in 
kongresih ZK. 

Društva se te dni pripravljajo na 
redni občni zbor Občinske gasilske 
zveze Slov. Bistrica, ki bo v drugi 
polovici , aprila. Na njem bodo 
osvojili tudi skupni akcijski program 
dela v občini za naslednje leto. 

VH. 

Zlatoporočenca iz Veličan 

Vse prej kot z rožami posuto je 
bilo skupno življenje Marije in 
Ferdinanda Rajha iz Veličan (KS 
Ivanjkovci) v ormoški občini. Bila 
sta dninarja in viničarja. Rodilo se 
jima je 10 otrok, izmed teh so živi 
samo še trije. Enega sina sta izgubila 
pred dvema mesecema. Sedaj se 
preživljata s pokojnino, ki jo zlati 
ženin dobiva za svoje trinajstletno 
delo v trboveljskem rudniku. „195 1. 
leta se je name zrušil strop" je 
povedal, „od takrat sem delovni 
invalid." Zlata nevesta pa je dodala: 
„Sedaj je malo lažje živeti. Imava 
tudi majhno kmetijico, tako da si 
rediva kravo, pa kakšnega gujdeka. 
Ja, mleko imam rada, to pač." 

Prvič sta se vzela 23. febmarja 

1925 pri Miklavžu. Marija rojena 
Velnar, 2. febmarja 1903 je že od 
deklištva imela izrazit smisel za-
pomoč bližnjemu. V domači vasi, 
pa tudi drugod je v sili pomagala 
ženskam pri porodih.' Rada se je 
tudi odzivala klicem rdečega križa 
in dvajsetkrat dala kri. Ferdinand je 
bil rojen 10. maja 1902. Vse 
življenje je skrbel za svojo dmžino 
in dom, ki je bil sicer skromen, 
vendar dober in pošten. 

V matično knjigo zlatoporočen-
cev sta se vpisala prejšnjo soboto. 
Prejela sta tudi plaketo zlatoporo-
čencev ter darilo SO Ormož. 

jr 
Foto: J. Rakuša 

OD 19. DO 26 . APRILA 

Teden čistoče v Ptuju 
v Ptuju bo teden čistoče od 19. 

do 26. aprila 1975, tako so sklenili 
na seji odbora za pripravo čistoče 
mesta Ptuja in njegove okoHce. Že 
na prvem posvetu so razpravljali o 
nujnosti akcije, ki bi naj bila vsaj 
dvakrat letno in bi jo takrat naj 
mesto in okoUco temeljito očistili 
raznega odpadnega materiala. Obča
ni že opažajo, da je tega materiala 
povsod dovolj: ob obrežjih rek, ob 
jarkih glavnih cest in nasadov, na 
zelenicah; tako, da je posebno v 
spomladanskem času potrebno od
straniti vso to navlako. Albin Pišek, 
tajnik KS Ptuj je povedal, da bo 
akcija rodila sadove le, če bodo v 
njej sodelovali vsi občani. V ta 
namen je odbor sklenil sklicati svet 
za varstvo okolja z vsemi zaintere
siranimi organizacijami, kot npr. 
lovske dmžine, ribiške dmžine. 

komunalno organizacijo, sole; da 
določijo čas za zbiranje in odvoz 
odpadnega materiala. Če samo 
pogledamo naše centralno smetišče 
ob Dravi, vidimo, kam smo zašli, saj 
je celotna okolica onesnažena; 
nujno bo torej potrebno razmišljati 
o lokaciji novega centralnega 
smetišča. V akcijo, ki bo od 19. do 
26. aprila, se bodo morali vključiti 
učenci srednjih in osnovnih šol in 
pomagati društvom, KS in komu
nalni organizaciji, da se izvede širša 
akcga čiščenja. Zato se mora vanjo 
vključiti čim več občanov in očistiti 
svojo okohco odpadnega materiala. 
Vsi prispevajmo za lepši videz 
našega mesta in okolice; bliža se 
turistična sezona, mesto mora biti 
urejeno, okrasimo okna in balkone s 
cvetlicami! 

MG 
SESTALI SO SE MLADI 
V KMETIJSTVU 

V Klubu mladih v Ptuju so se 5. 
aprila 1975 sestali mladi ter 
spr^ovorili o vlogi mladih v 
kmetijstvu, oiganiziranosti in delu 
ter se dogovorili o enodnevnem 
izletu, ki ga bodo oiganizirali 19. 
aprila. Pogledali si bodo Kumrovec, 
Kostanjevico na Krki in Metliko. Po 
sestanku so si ogledali še znani grški 
film ,,Z še živi". 

MG 

1850 INVALIDOV 

Novo ustanovljeno društvo in
validov Ormož, ici ga vodi Miran, 
Kranjc, je na svoji ustanovni 
skupščini presenetilo s podatkom, 
da na območju občine Ormož živi 
1850 invahdov. Od teh ima status 
invalida 650 ljudi, drugi so brez 
statusa, ker invalidnine niso uveljav-
IjaU. 

j r 

S V E T K R A J E V N E SKUPNOSTI 
VITOMARCI 

RAZPISUJE DELOVNO MESTO TAJNIKA 
Z NEPOLNIM DELOVNIM ČASOM. 

Pogoj: srednja upravna ali ekonomska šola in 1 leto prakse. 
Osebni dohodek po sporazumu. Nastop dela je možen takoj. 

Pismene vloge z dokazilom o izobrazbi in dosedanjem 
službovanju pošljite na naslov: Krajevna skupnost Vitomarci, 62255 
Vitomarci, do 1. maja po objavi tega razpisa. 

D E L O V N A SKUPNOST 
D E L A V S K E U N I V E R Z E ORMOŽ 
RAZPISUJE PROSTO DELOVNO MESTO 

VODJE RAČIJNOVODSTVA 

Pogoji: 1. srednja ekonomska izobrazba in najmanj 3 leta 
delovnili izkušenj v računovodstvu 
2. nepopolna srednja ekonomska izobrazba in 8 let delovnih izkušenj 
v računovodstvu. 

Kandidat mora biti moralno politično neoporečen. Imeti mora 
organizacijske in vodstvene sposobnosti. Nastop službe je mogoč 
takoj. OD po samoupravnem sporazumu. 

Prijave sprejema delavska univerza Ormož, Kolodvorska 9 in to 
15 dni po objavi razpisa. 

ODBOR ZA MEDSEBOJNA RAZMERJA 

Vzgojnovarstvenega zavoda Ptuj 

o b j a v l j a 

prosto delovno mesto administratorke, za nedoločen čas. 

Pogoji za zasedbo delovnega mesta: 
- administrativna šola; obvladanje strojepisja; 
- nekajletne delovne izkušnje na enakem ali podobnem delovnem 

mestu; 
- 3-mesečno poskusno delo. 

Odbor bo upošteval prošnje, ki bodo prispele v Vzgojno varstveni 
zavod Ptuj, Potrčeva 9/a, v osmih dneh po objavi. 
O odločitvi Odbora bodo vsi kandidati pismeno obveščeni. 

Odbor za medsebojna razmerja 



Domin ik GLUŠIČ 

SPOMINI NA PTUJSKE ZAPORE 
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I Z D A J A L S K I Z N A C A J 

Zdi se mi prav, da povem, kar vem o partizanih Pukšiču in Cehu, 
ki sta se Nemcem med bojem v Mostju predala, ali bolje: takoj ko se 
je boj pričel Vendar moram povedati, daje Pukšič priznal le to, daje 
bil partizan. To poudarjam, ker so govorili o njem, da je na veliko 
razlagal okupatorju, kar je vedel v zvezi s partizansko četo v 
Slovenskih goricah, kateri je pripadal Da ni izdajal sem zvedel od 
tolmača Jungra. 

Drugače pa se je zadržal Janez Čeh, cerkveni orglar iz 
Cerkvenjaka. Da bi si rešil svoje življenje, je napravil, kar mu je 
gestapo ukazal Od jetnika Colnariča iz Starš sem zvedel, da se je pri 
njih oglasil naš Ceh, češ da pobira prispevke za partizane. Toda Ceh 
je to prijavil gestapu, ki je ooa Colnariča aretiral 14. oktobra. Janeza 
Ceha so odvedli iz ptujskih zaporov že 7. novembra. V zaporni knjigi 
je navedeno, da so ga poslaU v Mariboru, ustreljen pa je bil 4. 
novembra. 

Zvedel sem tudi tole: Mladi orglar Ceh je vstopil v tistih dneh, ko 
je kot provokator hodil po Dravskem polju, tudi v Korošcev mlin na 
Bregu pri Ptuju. Družina je izdatno podpirala osvobodilno gibanje z 
živežem, predvsem z moko. Ceh v tem času ni mogel prositi 
Koroščevih za živež za Lackovo četo, ker je že bila uničena, ampak 
za osvobodilno gibanje. Prosil je za vrečo moke, mast in prekajeno 
svinjsko meso. Uršula Korošec, žena mUnarja Marka je obyubUa, da 
mu bo vse to pripravila. Zvečer se je izdajalec spet oglasil. Tokrat z 
gestapovskim avtomobilom. Gestapovci so vse zapeljali sebi na dom, 
drugi dan, bilo je 19. oktobra 1942 pa so prišli po Uršulo. V ptujskih 
zaporih je trpela do 10. decembra, nato sojo poslali na Bori 

N E P R I Č A K O V A N I O B I S K N E M Š K E G A O F I C I R J A 

Nekega dne proti koncu avgusta 1942 se je zglasil v zaporni 
pisarni oficir hitlerjevdce vojske. Bilje kapetan in sorodnik oz. brat 
Franca Ciglarja, vrtnarja v Rogoznici Brat Franc in njegova žena 
Terezga R. Brumen, sta bila zaprta v ptujskih zaporih. Osumljena sta 
bila sodetovanja z Lackovo četo. Ciglarjeva žena je bila trgovka. 

Ko je vstopil oficir Ciglar v zaporno pisarno, sem bil sam v njej, 
zato se je obrnil name z željo, da bi rad govoril z bratom. Povedal 
sem mu, da sam ne smem dovoliti nobenega obiska, ampak le 
gestapo. Oficir je odšel, a prav kmalu se je vrnil s samim šefom 
ptujske gestapovske izpostave Josefom Koubom. Ta mu je dovolil, da 
govori z bratom pet minut, s svakinjo pa mu je pogovor prepovedal 
Jetnika sem privedel v pisarno, nato sem jo zapustil, a pri vratih 
prisluškoval Vsega se ni slišalo, a vendar toliko, da se oficir in Kouba 
nekaj pričkata. Nekaj glasnih besed sem slišal iz oficirjevih ust. Ta je 
Koubi očitel da zganja gestapo nasilje nad prebivalci zato je 
razum^ivo, da se upirajo in sovražijo Nemce. 

Nemci so Ciglarjevi očitali, da je podpirala z blagom partizansko 
četo. Grozila ji je zato najstrožja kazen. Le intervencija njenega 
svaka, nemškega oficirja, ki je od mladih nog živel v Avstriji, je toliko 
zalegla, daje ušla smrti med talci. Taborišča pa se ni mogla izogniti 

D V A B R A T A , N A P O L P A R T I Z A N A 

S partizani sta hodila napadat nemške postojanke brata Jože in 
Ivan Stanet. Jože je bil star takrat že 29 let. Po poklicu je bil 
jlcskarski pomočnik in je stanoval v Štukih, na setev. 11 pri Ptuju. 
^Ijegov brat Ivan je bil šest let mlajši od njega, po poklicu pa zidarski 
pomočnik. Oba brata sta se rodila na Grajeni, a sta se z materjo 
preselila k mojemu sosedu Jožetu Vrablu. Oba sta veljala za delovna 
in poštena fanta. Vemo, da sta bila pred vojno člana ptujskega 
delavskega društva Vzajemnost. Tam sta se navzela tudi sociahsitčnih 
idej. 

Oba sta se septembra 1942 znašla v ptujskih zaporih. Najprej so 
gestapovci pripeljali Ivana. To je bilo 12. septembra, devet dni za 
njim pa Jožeta. Tako piše v zapornih knjigah. Spominjam se, da so 
gestapovci dali Ivanu, doma so ga klicah za Janžeka, polo papirja in 
mu zagrozili, naj na njej napiše imena tistih, ki zanje ve, da so delah 
za partizane. Nesrečni fant, ki se je ustrašil gestapovskih groženj, češ, 
da ga bodo ustrelili, če ne bo napisal vseh njemu znanih upornikov, je 
pričel izpolnjevati krvnikov ukaz. Dalje prihodnjič. 

I Z L E T V B U D I M P E Š T O , B R A T I S L A V O I N N A D U N A J 

Klub ptujskih študentov prireja v 
letošnjem letu prvi izlet. To je pet 
dnevna pot v Budimpešto, Bra
tislavo in na Dunaj z ogledom vseh 
večjih kulturnih spomenikov in 
drugih zanimivosti v Madžarski, 
Ce&i in Avstriji 0 0 ZSMS klub 
stujskih študentov organizira izlet, 
ci postaja že tradicionalna oblika. V 
zadnjih letih so se vrstili izleti po 
domovini, letošnji pa je prvi v 
tujino. Izlet bo od 27. aprila d o : 

. vključno 1. maja, cena je nizka, saj 
stane samo 850 dinarjev na osebo. 
Člani kluba, ki so pobiraU vstopnice 
za kurentovanje v Ptuju imajo 300 
dinarjev popusta, ostaH člani kluba 
pa 150 dinarjev popusta. Tako so 
cene izredno ugodne in izlet zelo 
privlačen za vsak študentski žep. 

Prijave zbira občinska konferenca 
ZSMS Ptuj, poverjenik je Milan 
Cucek. 

z. k. 

Razstava 
v AVLI OSNOVNE ŠOLE KIDRIČEVO 

Iz mariborskega razstavišča 
AVLA na prvi gimnaziji se je v 
Kidričevo priselila razstava mlade 
gimnazijke Helene Klakočar, ki se 
predstavlja z 19 deli Motivi so 
moderni izraz simboličen in 
mladostno zagnan. Menim, da je 
pred nami razstava bodoče umet
nice, vsaj tako misli hočejo. 
Ogledamo si lahko dela, ki so 
nekoliko dekorativnega značaja ter 
slikarije oz. barve, ki govorijo o 
smislu življenja (kletka, srebrne 
ptice, umrli obrazi, roke, ki iščejo). 
Jasno je, da roka mlade slikarke še 
ni izdelana in posvečena enemu 
samemu globokemu izrazu. Zato 
tudi pisanost razstave od dekora
tivnega slikarstva vse do karikature 

in raznih študij drobnih stvari. 
Kako je prišlo do razstave in kaj je 

njen namen, rum je Bogo Jurtela, 
likovnik in inciator razstave, takole 
pojasnil: „Naša AVLA je podaljšana 
roka razstav mariborske AVLE. S 
tovarišem Remcem, ki vodi AVLO v 
Mariboru, bova vnaprej še tesneje 
sodelovala in tako bodo delovni 
ljudje Kidričevega imeh priložnost 
videti razstave, ki jih vidijo 
Mariborčani V naši AVLI je to 
sedaj že tretja likovna razstava. Kot 
sem že omenil, je glavni namen 
naših razstav približati likovno 
umetnost našim ljudem, delavcem in 
občanom Kidričevega. Upam, da 
nam bo to uspelo." 

z. k. 

OBNOVA CANKARJEVEGA 
POHUJŠANJA V DOLINI 
ŠENTFLORJANSKI 

Ansambel ptujskega gledališča je 
začel z obnovitvenimi vajami 
Cankarjevega Pohujšanja. Vaje pote
kajo pod strokovnim vodstvom 
režiserja Bojana Cebulja. Z delom 
bo nastopil na regionalnem srečanju 
amaterskih gledaliških skupin, ki bo 
v Ptuju od 22. do 26. aprila. 

MG 

GOSTOVAL JE 
KRAKOVV TRIO 
IZ POLJSKE 

V okviru programa povečane 
koncertne dejavnosti iz že znanih 
vzrokov,je v soboto 5. aprila 1975 v 
^asbeni šoli v Ptuju gostoval 
Krakow trio iz Poljske. Trio 
sestavljajo Jerzy Lukovicz, klavir, 
Antoni CofalUc, violina in Krzystof 
Okon, violončelo. Predstavili so dela 
Beethovna, Ravela in Malawskega. 
Občinstvo je priznane umetnike 
toplo sprejelo. MG 

ŠOLSKI CENTER ' 
ZA KOVINSKO STROKO PTUJ 
PO VELJKU VLAHOVIČU 

Člani komiteja občinske konfe
rence OK ZKS Ptuj so na seji 
komiteja OK ZKS Ptuj, k i je bila 1 
aprila v Dornavi predlagali SO Ptuj 
kot ustanoviteljici šolskega centra za 
kovinsko stroko, da Te-tega po
imenuje po velikem sinu našega 
naroda, Veljku Vlahoviču in se tako 
na primeren način obeleži njegov 
spomin. Predlog je bil soglasno 
sprejet. MG 

Vzgojnovarstveni zavod pri osnovni 
šoU Ormož 

OBVEŠČA 

da bo vpisovanje otrok za novo 
šolsko leto 1975/76, od 18 mesecev 
do 7. leta starosti, v ponedeljek, 14. 
^r i la in v torek, 15. aprila 1975 od 
14. do 16. ure v pisarni vrtca. 

S seboj prinesite rcgstni Ust 
otroka. 

VVZ Ormož 

Ura pravljic Eme Starovasnikove v bistri^ci Pionirski knjižnici 

SLOVENSKA BISTRICA 

Prva ura pravljic 
v četrtek, 27. marca je bila v 

Pionirski knjižnici Slov. Bistrica 
prva ura pravljic. Pripravila jo je 
pionirska knjižnica v oKviru svojega 
akcijskega programa za mesec 
marec, namenjena pa je bila 
učencem 1. 2. in 3. razreda osnovne 
šole. V prvi uri pravljic za najmlajše 
je pisateljica Erna Starovasnikova iz 
Poijčan čitala svô ja dela, ki jih je 
napisala za najmlajše, v nadaljevanju 
pa so otroci spraševali o nastanku 
pravljice in njegovih glavnih junakih 
in izrazili željo, da bi se na 

podobnih srečanjih večkrat sestali 
Pionirska knjižnica, ki deluje v 

okviru Matične knjižnice bo organi
zirala pravljične ure za najmlajše 
vsakih 14 dni Razen tega bo 
organizirala še razna poučna 
srečanja pionirjev s slovenskimi 
mladinskimi pisatelji, naravoslovci 
zgodovinarji in udeleženci NOV. 

Prireditev in srečanja najmlajših 
občanov bodo v Pionirski knjižnici 
organizirali večkrat v mesecu, po 
starostnih skupinah otrok. 

Foto in tekst: V. Horvat 



Naša arheološka najdišča 
C R E Š N J E V E C 

v moderno vas se razvijajoči sončni Crešnjevec je hkrati tudi 
poln arheoloških skrivnosti. Če se smemo zanesti na dve kamniti 
sekiri, od katerih pa so eno našli že na ravnini proti Staremu logu, se 
njegova zgodovina pričenja že v mlajši kameni dobi. Oba predmeta 
hranijo v mariborskem muzeju, a sta tudi edina iz pra^odovinskega 
obdobja tepa kraja. Videti je, da je črešnjevski greben privabil ljudi v 
večji meri sele v rimski dobi. Ta pa hkrati tudi zastavlja uganke, ki jih 
doslej še ni uspelo razrešiti v celoti. 

Nqimenitnejši spomenik iz rimske dobe je na Črešnjevcu že 
cerkev sama. V njenih zidovih je videti vrsto marmornih kamnov z 
reliefi in napisi, ki so prav za prav dčli rimskih nagrobnih 
spomenikov. Mnogo takih kamnov je vzidanih tudi v cerkveno 
obzidje, ki je ostanek tabora iz turških časov. Vrhnji del obzidja sov 
drugi polovici prejšnjega stoletja podrH in kamenje porabili po vasi, 
tako da je do danes ostal le se spodnji del, kjer se med kamenjem 
blešči tudi od Rimljanov oklesani beli pcJiorski marmor. Ko je leta 
1964 arheolog preiskoval tla okrog cerkve, da bi morebiti našel 

ostanke kakšnega templja iz rimskih časov, je obdelane marmorne 
kamne opazil tudi v temeljih in stenah najstarejšega, osrednjega dela 
cerkvene stavbe, ki je bila sezidana v 14, stoletju ali celo že prej. Prav 
take ostanke marmornih klad je mogoče videti tudi na današnjem 
cerkvenem podstrešju. To pomeni, da so najstarejši del cerkve gradili 
večinoma iz ruševin rimskih stavb, ki so morale biti nekje v bližini. 
Toda kje so te stavbe stale? Danes ni na obdelanih površinah okrog 
vasi nobenih sledov za njimi, med vaščani pa tudi ni izročil o kakem 
,,pogreznjenem mestu" ali podobnem, kar je za zgodovinarja po 
navadi znak, da mu je tam iskati ruševine starih stavb. 

Marmorni spomeniki v cerkvi in tisti, ki so jih nekoč prepeljali v 
graški muzej, imajo deloma reliefni okras, ah pa je na njih še mogoče 
prebrati vklesane napise. N^imenitnejši reliefni kamen, ovršje 
velikega nagrobnika (glej skico), je danes vzidan nad stranskim 
vhodom v cerkev in tesno pod pločevinasto streho tudi precej skrit. 
Med napisi je bil najimenitnejši tisti, ki ga je vojnemu bogu Marsu in 
deželni boginji Noreji dal na posvetilni oltar vklesati nek stotnik 
dn^e italske legije. O besedilu tega napisa so se nemški strokovnjaki 
pred dobrimi sto leti precej prerekali, kamen pa je bil vzidan v 
obzidju cerkve vse do druge svetovne vojne. Takrat so se .Avstrijci 
spomnili nanj ter ga nekega dne izruvali in odpeljali v Gradec, kjer pa 
je potem med vojno vihro izginil in velja danes za izgubljenega. 
Domnevali so, da je nekje na Črešnjevcu stalo imenitno, iz marmorja 

sezidano svetišče tem božanstvom. Eden od darovalcev, znan po 
napisu z nekega drugega-kamna, je bil celo predstojnik mestne 
uprave v Celeji, kamor je črešnjevski kraj takrat upravno sodil. 

Dmgi napisi so z nagrobnih spomenikov in nam odkrivajo 
predvsem imena rimskih prebivalcev Crešnjevca. N^češče se pojavlja 
družina Honoracijanov, vendar so nekdanje napisne plošče tako 
razbite, da noben anpis ni več ohranjen v celoti. Prav bi bilo, če bijih 
ob ugodni priliki zbrali z različnih leg v stenah cerkve na eno mesto, 
saj predstav^ajo pravcati vaški muzej. 

Tretja ^odovinska zanimivost Crešnjevca je ,,Stari grad" ali 
„Presek" v P^iičevam gozdu na južnem obrobju vasi. Toje deloma z 
dvojnim nasipom tn jarkom zavarovana kopa grebena, kjer so prvi 
vaški vitezi imeH svoj utrjen gradič. Od njega ni do danes ostalo 
ničesar, ker pa je v zemlji še najti kose obdelanih marmornih 
kamnov, so verjetno že pri tej gradnji uporabili bližnje-rimske 
ruševine. Ker se ime enega teh vitezov pojavlja na listinah že v 12. 
stole^u, je bil gradič dokaj star, a bržkone ni trajal dlje kot do 14. 
stoletja. Videti je, in pri ljuddi je bila do nedavnega še živa govorica, 
da so pri gradnji tabora okrog cerkve v 15. stoletju porabili tudi 
grajske ruševine. Rimski kamni so se torej na Črešnjevcu nekajkrati 
selili. V kopo gradišča je danes izkopana jama neznanih raziskovalcev 
iz začetka našega stoletja. Kaj več bi o gradu lahko povedala le 
načrtna izkopavanja. Pač pa je v starih listinah ohranjenih nekaj imen 
davnih črešnievskih graščakov: Friedrich (1164), Gunther (1263), 
Heinrich (1325) ter bra^e Dietmar, Hoholt in Eberhart (1337). Ko si 
je Crešnjevec v 14. stoletju pridobila štatenberška gospoščina, je 
propadel tudi grad in prerasel gaje gozd, ki še danes skriva njegove 
skromne ostanke. Ti so bih nazadnje opisani v Arheološkem vestniku 
1,1950, 170 ss. Stanko Pahič 

D O D A T E K I I . 
Ker je do črke T (Trgovišče) še 

daleč, menim, da bi bilo najbolje 
kar sedaj odgovoriti bralcu J. 
Mešku, v zvezi z njegovim 
Dodatkom k mojemu opisu ostan
kov rimske ceste v Cvetkovcih. 
' Zavzetemu bralcu opisov arheolo
ških n^dišč tov. Jožetu Mešku bi 
rad pojasnil, da staro cesto med 
Tr goviščem in Mihovci poznam, 
vendar pa pri obeh krajih, ko 
prideta v Tedniku na vrsto, ne bo 
opisana. Ta cesta je namreč rimska 
samo po ljudskem izročilu, ki rado 
opuščene trase starih cest ali tudi 

kolovozov pripisuje Rimljanom. 
Lahko bi naštel dolgo vrsto takih 
primerov, med katerimi so nekateri 
zelo podobni Trgovišču. Opisani 
odsek ceste proti Mihovcem je del 
stare „komercialne" ceste, ki so jo v 
drugi polovici 18. stoletja zgradili 
od Sr edišča ob tedanji ogrski meji 
do Slov. Bistrice. Velik ovinčk, ki ga 
je v primerjavi s sedanjo tu delala, si 
je mogoče razložiti, - ker terenskih 
ovir za sedanjo izravnavo ni bilo, -
le z lastniškimi razmerami tistega 
časa: graditelji so najbrž obšli 
nekdanji zaokrožen lastniški kom
pleks polj. Prestavitvi te trase so 

botrovale spremenjene razmere ob 
gradnji železniške proge, kar 
nakazuje že pisec sam. Ker je od 
tega že nad sto let, je verovanje v 
„rimsko" poreklo tega dela ceste 
razum^ivo. 

Arheologi so doslej o tej stari cesti 
že zavzemali staUšče. Graški zgodo
vinar Franc Ferk jo je leta 1893 
proglasil za rimdco, arheolog 
Balduin Saria pa je leta 1936 (list 
Ptuj arheološke karte Jugoslavije, 
str. 88) pojasnil kot zgoraj 
povedano. Ko smo leta 1963 iskali 
rimsko cesto tudi v Trgovišču, smo 
lahko najprej z ravnilom potegnih 

nadaljevanje ravne črte rimske ceste 
od Cvetkovec dalje. Pri zasledovanju 
te črte na terenu smo vzhodno od 
Trgovišča na južnem robu travišča 
tik nad domnevano rimsko cesto 
opazili 25 m dolg ostanek nasipa. 
Ko smo ga prekopali, smo našli 
ostanke 6,5 m široke rimske ceste iz 
nasutega gramoza. Nadaljevanje je 
do jarka ob njivah na vzhodnem 
delu Mihovec odnesla Drava, kar bo 
- z zemljevidom - opisano pri obeh 
krajih. 

STANKO PAHIČ 

F . B . 

V O U N A I N 
Z L O Č I N I 

(Odlomki iz spominov Ptujčana) 

(64) J 
S R E Č A N J E Z D R U Ž I N O . 

Bil sem zelo vznemirjen in v nestrpnem 
pričakovanju. Nič nisem mogel strnjeno 
razmišljati. Misli so se podile in spodrivale druga 
drugo, kakor se podijo oblaki pri visdcem 
viharju. Kako ne bi? Zopet toliko neznank 
n^otovosti v neposredni bodočnosti. Skrb ali bo 
pričakovan sestanek uspel in kako bo s tvegano 
potjo čez mejo, ko pa še niti promet ni bil 
urejen. 

Ni bilo treba dolgo čakati. Prišla je sestra, se 
sklonila nizko k meni, da so zašklepetaU beli 
redovniški metuljčki na njeni glavi: „Gospod 

doktor, obisk je prišel. Kje ju žeUte sprejeti? . . 
Najbolje bo kar tukaj v sobi, povsod drugod bo 
še bolj vidno in tvegano. Jaz porevzamem 
dogovornost nase. N^ se fantiček malo pogreje v 
postelji pri očku. Ob tej uri ni pričakovati 
kontrole, vizita je mimo, vse ostalo bom uredila 
tako, da bo prav." 

Pritrdil sem: „Sestra, tako bo najbolj prav. Če 
nas slučajno vlovijo, bomo pojasnili, da je 
najboljši dokaz, da nismo počenjali ničesar 
nedopustnega prav v tem, da se nismo skrivali, 
ker pač nismo mogli misliti, da bi bilo grešno 
sestati se v javni bolniški sobi in ob priči tujega 
človeka z lastno družino." 

Kmalu sta vstopila žena in sinček, ki tedaj še 
ni bil star tri leta. V dojenčkovi dobi je bil nekaj 
časa slabotnejši in se še vedno ni popolnoma 
okrepil. Skoraj ga ne bi prepoznal, tako je 
propadel. Cele dneve je samo poležaval poleg 
bolne babice, ki mu je dajala preveč sladkarij, da 
bi ga potolažila. Bil je premalo na zraku in brez 
gibanja in ni maral za drugo hrano. 

Otroci so sicer zelo prilagodljivi in celo na 
n^težje nesreče kmalu pozabijo, če živijo v 
veselem okolju. Nesrečna okolica pa tudi otroka 
popolnoma pritegne in ga nekako zamori. Ko je 
zagledal očka, je najprej izbmhnil vjdc. Stisnil 
sem ga k sebi v posteljo in hitro ga je premagal 

spanec. Tako je bila priložnost pogovoriti se bolj, 
sproščeno o zadevah, ki so nas težile. Bilo je 
treba pohiteti, ker je bil čas skopo odmerjen in 
se je bilo bati, da bi nas ne presenetil kdo, ki bi 
mogel srečanje spremeniti v še večjo nesrečo. 

spričo grožnje, da bodo zaprH tudi ženo in 
fantička ni preostalo drugega, kot odločiti se za 
izvršitev gestapovskega ukaza in se umakniti čez 
meje po Necili zasedenega ozemlja. Pustiti bo 
treba vse in s skromno culico z najnujnejšo 
osebno prtljago oditi in družino razkosati na 
dvoje. Vse do tedaj sem se branil ostati sam v 
Hitlerjevem rajhu. Zdelo se mi je, da mi bo 
zapuščenemu in osamelemu grozila večja 
nevarnost. Sedaj pa je nastopil trenutek, ko je 
bilo potrebno zaščititi predvsem ženo in otroka. 

Sklenila sva, da skušata takoj, čimmanj 
opazno priti v oni del Slovenije, ki je bila 
zasedena po Italijanih. Nismo sicer vedeli, kake 
prilike vladajo tamkaj, a kljub vsemu je 
prevladalo prepričanje, da slabše gotovo ne more 
biti. Če pa bi slučajno nastale kake zapreke s 
strani Italijanov, bi pač bilo potrebno izkoristiti 
pravico rojsnega kraja in če ne drugače izjaviti, 
da sva se zaradi razvoja dogovorov ločila in da se 
zato s sinčkom vračata v ženin rojstni kraj k 
staršem. 

Dalje prihodnjič 



7. april - svetovni dan zdravja 
Sedmega aprila 1948 jc dobila 

vezavo ustava svetovne zdrav
stvene organizacije. Vsako leto 
slavi ta dan in želi vzbuditi 
pozornost svetovne javnosti na 
enega izmed zdravstvenih proble
mov, ki tarejo čtoveštvo in 
predlaga ter uresničuje aktivne 
ukrepe za preprečevanje in 
zdravljenje ter končno po 
možnosti za izkoreninjenje bolez
n i Letošnji svetovni dan zdmvja je 
šestindvajseti po vrsti in je 
posvečen geslu: KOZE PRED 
DOKONČNIM IZKORENINJE
NEM. Ta problem je svetovna 
zdravstvena organizacija obravna
vala že leta 1965 še pod geslom: 
„Koze stalno ogrožajo". 

Leta 1967 so bile endemično 
razširjene koze še v 30 državah, 
popotniki pa so jih prenašah še v 
12 drugih držav. Takrat je bilo še 

okrog 2,500.000 bolnih za 
kozami V teh zadnjih sedmih 
letih so bili zadani udarci tej hudi 
bolezni in na začetku 1975. leta 
so koze endemične le še v treh 
državah: Bangladešu, Etiopiji in-
Indgl Svetovna zdravstvena orga-
nizacga jc izdelala s strokovnjaki, 
zdravniki in drugimi zdravstvenimi 
delavci načrt, katerega je dosledno 
izv^ala, dokler ni zrušila enega 
endemičnega področja za drugim. 
Ti uspehi so strokovnjake še bolj 
navdušili in jim dali samozavest in 
upanje, da bodo to „sarodavno 
morilko" na vsem svetu izkore-
niniU in zato je razumpvo tudi 
geslo K O Z E P R E D D O K O N C N I M 
I Z K O R E N I N J E N J E M . 

V Evropi po drugi svetovni vojni 
nismo doživeli resnega izbruha 
koz do 1972. leta. Leto 1972 pa 
je bilo usodno za Jugoslavijo, ko 

smo na lastni koži doživeli izbruh 
epidemije, v kateri je zbolelo 175 
Jugoslovanov in jih od tega števila 
umrlo 35. V tej epidemgi se je 
pokazalo, kako ne smemo biti 
nikdar sigurni, da se stare 
karantendce bolezni kar iz jasnega 
neba ne pojavgo. 

Zdravniki ne smejo nikoli 
pozabiti znamenj teh bolezni, ki 
so se jih naučili tekom študija, 
čeprav je bolje, da jih nikoli ne 
vidijo in doživgo. Vsi še imamo 
pred očmi napore in sredstva, ki 
so bila žrtvovana za cepljenje, 
zdravljenje, izolacgo in preven
tivne ukrepe. Ta epidemga pa je 
bila tudi opozorilo, ki je enako za 
vse nalezljive bolezni, da jih 
moramo stalno preprečevati, kar 
je veliko bolj gospodarno kot pa 
zdravljenje. 

Ob letošnjem svetovnem dnevu 
zdravja pa v Jugoslaviji razmišlja
mo tudi o drugih nalezljivili 
boleznih, saj okoU 42% vseh 
bolezni povzročajo bolezenske 
klice. Vedeti moramo namreč vsi 
nekaj o načinu infekcije in 
prenašanju nalezljivih bolezni S 
kapjično infekcijo se običajno 
prenaša več bolezni Klasičen 
primer so gripa, nahod, koze, 
vodene koze, mumps, ošpice, 
rdečke, oslovski kašelj in druge. 
Tudi mrčes prenaša bolezni Tako 
prenaša uš pegavico, bolha kugo, 
komarji malarijo itd. Črevesne 
bolezni se prenašajo s hrano, 
vodo, umazanimi rokami Približ
no 1.400 bacilov podobnih 
tifusnemu (salmoneloze) kroži v 
okohci človeka po svetu, ki 
povzroč^o črevesna vnetja z 
driskami Spolne bolezni se 
prenašajo s spolnim aktom. Veliko 
povzročite^ev virusnih bolezni že 
poznamo, vendar povzročiteljev 
vseh kužnih bolezni pa še danes ^ 
nismo odkrili i 

Najboy množične nalez^ive^j 
bolezni, ki so morile po svetu in | 
naših krajih, so bile kuga, gripa j 
(španska), d ' ca, ošpice in druge, i 
Številna znamenja - spomeniki še j 
danes pri nas spominjajo naj 
strašno bolezen kugo. J 

Znanost je uspela za prepre
čevanje bolezni izdelati cepiva in 
ravno cepjenjem se imamo 
zahvaliti da smo večino tistih 
bolezni, proti katerim danes 
obvezno cepimo, deloma ali 
popolnoma izkoreninili. V Jugo-
slavgi sedaj po zakonu o 
obveznem cep^enju cepimo proti 
sedmim nalezljivim boleznim: 
tuberkulozi davici, tetanusu, 
oslovskemu kašlju, otroški para
lizi kozam, ošpicam. Zdravstvene 
delavce in ogrožene osebe pa še 
proti tifusu, koleri, rdečkam. 
Uspehi cep^enj so izredni, saj že 
nekaj let nimamo več davice in 
otroške paralize, ki sta zahtevali 
največ žrtev. Na otroško paralizo 
še vedno spominjajo invalidi, kijih 
srečujemo. Tudi ošpice s svojimi 
komplikacijami so v preteklosti 
zahtevale cca 20.000 smrti otrok. 
Tuberkuloza, ki je prinašala smrt 
^udem polnih življenja, je dosti 

redkejša. Tifus se pojavlja le tu in 
tam in je bil v preteklosti na 
našem območju endemičen. 

V sedanjem času nam poleg 
črevesnih bolezni delata največ 
skrbi mumps in zlatenica. Zlate
nica je trenutno najpogostejša 
nalezljiva bolezen na našem 
območju. N£yveč primerov zlate
nice smo zdravili leta 1967 in to 
557 bolnikov. Lansko leto pa 298 
bolnikov - predvsem otrok. 
Vedeti pa moramo, da za 
zlatenico boleha še veliko več 
bolnikov, kijih nismo prepoznali 
ker niso postali rumeni Tudi ta 
bolezen se prenaša kot črevesne 
bolezni z vodo, hrano in 
umazanimi rokami To bolezen 
moramo jemati zelo resno zaradi 
komplikacij saj včasih preide v 
kronično vnetje jeter. 

Le na kratko sem omenil 
uspehe, ki jih je znanost dosegla 
pri spoznavanju, preprečevanju in 
zdravljenju nalezljivih bolezni. 
Svetovna zdravstvena organizacija 
pa se ni posvečala v svojih 26. 
geslih le nalezljivim boleznim, 
ampak tudi okolju, zdravju otrok, 
prehrani in zdravju, duševnim 
boleznim, preprečevanju slepote, 
zdravstvenim delavcem, zgod
njemu odkrivanju raka, sarčnim 
boleznim, lakoti - bolezni 
milgonov in tako dalje. 

Te teme smo našteU samo, da 
razumemo pomembno v l o ^ sve
tovne zdravstvene organizacije in 
delo svetovne organizacije v celoti 
Veliko uspešnega dela je bilo 
opravljenega zadnjih 26 let na 
zdravstvenem področju in v 
okviru zdravstvene organizacije za 
človeštvo, vendar še veliko več 
nadlog obstaja, ki tarejo člove
štvo. 

Vest človeštva kot nekateri 
imenujejo svetovno zdravstveno 
organizacgo, si bo morala še 
naprej prizadevati, da bo spreme
nila brezsrčnost na svetu, da bo za 
vsakega človeka primeren kos 
kruha in mu bo zagotovljena 
zdravstvena pomoč v bolezni, da 
bodo uresničene vse človečandce 
pravice, ki so za človeka poleg 
kruha in zdravja ravno tako važne. 
V upanju, da bo svetovna 
zdravstvena organizacga letošnje 
geslo: KOZE PRED DOKONČ
NIM IZKORENINJENJEM uresni
čila in bo nadalje svoje sile in 
sredstva lahko preusmerila na 
številna druga področja, ki smo jih 
nakazali V mislih imam predvsem 
lakoto - bolezen milijonov, ki je 
posledica neurejenih socialnih 
razmer držav in deloma tudi znak 
brezsrčnosti in nesohdnosti vsega 
človeštva. 

Prim. dr. sel Jože Neudauer 

Dr. Fran Brumen: 

Ikravost 
Trichinosis - trihnoza se imenuje 

parazitamo obolenje, ki ga povzroča 
okužba s trichinella spiralis, kakor 
se imenuje parazit - glista velikosti 
4 - 6 mm, ki živi predvsem v črevesu 
svinje in človeka in je viviparen, se 
pravi, da koti žive mladiče, kar ni 
običajno pri navadnih gUstah. 
Embrioni tega parazita so veliki le 
ca. 0,3 mm in se naseljujejo v dobro 
prekrvljenih na kisikovem dvokisu 
bogatih mišicah. 

Okužba s temi paraziti nastane 
predvsem PO ZAUZIVANJU INFI-
CIRANEGA Z LiCiNKAMI ZASE
JANEGA SVINJSKEGA MESA 
OZIROMA KLOBAS. DRUGA 
MOŽNOST JE OKUŽBA S SPOL
NO ZRELIMI PARAZITI (izločki 
bolnega človeka, ozuroma okužene 
živali), ki se parijo in oplojujejo v 
steni črevesa, kjer se samičke 
zadržujejo tudi po več tednov. 
Redkeje nastopa okužba prek 
posrednih živali, kot so medved, 
divje svinje, mačke, psi, podgane; 
kožuharji nasplošno, med njimi 
najpogosteje jazbec in lisica. NAJ
POMEMBNEJŠI PRENAŠALEC SO 
PODGANE! Parazit trihinela je zelo 
trdoživ in pogine šele pri 10-minut-
nem segrevanju s temperaturo 
najmanj 70 stopinj Celzija. 

KLINIČNA SLIKA TEGA OBO
LENJA JE TOLIKO NEZNAČIL
NA, da je takojšnje diagnosticiranje 
težko, ozirtfna včasih celo nemogo
če. Nekako 34 dni po zaužitju 
okuženega mesa nastopi zvišanje 
temperature z razmeroma težjimi 
znaki obolenja želodca in črevesja 
(gastrointestinalne težave): bruha
nje, neznačilne bolečine v trebuhu 
in proHvi. Po enem tednu nastopi 
invazija ličink v mišičevje, ki jo 
spremljajo visoke temperature s 
predhodnimi alergičnimi otekHnami 
očesnih vek in vnetjem očesnih 
vezničnih sluznic. 

Posebno značilne so bolečine v 
napadenih mišicah. Tudi krvni tlak 
se zniža in nastanejo spremembe v 
frekvenci s rčn^a utripa. Ličinke 
napadejo najpogosteje skeletno miši
čevje, PREDVSEM MIŠICE, KI 
K R C I J O SKLEPE NA R O K A H , pa 
tudi mišičevje trebušne stene, oči, 
grla, jezika in žvečilne mišice. 
Razmeroma pogosto so napadene 

mišice trebušne prepone in medre-
bemo mišičevje. Včasih se pojavijo 
otekUne nekaterih sklepov in 
običajno V 3. T E D N U B E Ž E N 
A L E R G I Č E N K O P R I V N I C A S T IZ
P U Š Č A J . V težjih primerih se 
pojavljajo tudi znaki možganske 
prizadetosti, včasih celo z lažjimi 
blodnjami in še drugimi meningeal-
nimi simptomi. Jakost kliničnih 
znakov gre vselej vzporedno z 
jakostjo invazije ličnik. 

D I A G N O S T I C I R A N J E JE V PO
S A M I Č N I H P R I M E R I H Z E L O T E 
Ž A V N O , ker ni direktnih diferent-
nih, kUnično ugotovljivih in zaneslji
vih znakov. Izven epidemije je 
mogoče pojasniti diagnozo le z 
daljšim opazovanjem in z zbranim 
večjim skupom posameznih simpto
mov, pri čemer odigrajo najmerodaj-
nejšo vlogo laboratorijske preiskave 
krvi, poskus gojitve parazitov iz krvi 
bolnika in histološko mikroskopsko 
preiskavanje izrezanih koščkov oku
ženih mišic, kar pa je možno 
opraviti šele v 3 . -4. tednu obolenja, 
ko obenem že začenja proces 
inkapsulacije v mišici naseljenih 
parazitov. Preiskave, ki se opirajo na 
alegijsko podlago tudi pred tem 
časom niso uspešne. Sredi tretjega 
meseca obolenja začnejo v mišicah 
bolnika zakapsulirani paraziti po-
apnevati in tedaj jih je možno 
ugotoviti tudi z rentgenom. Posnet
ki pa so zanesljivi komaj po preteku 
pol leta. ZakapsuUrani paraziti 
obdržijo sposobnost življenja tja do 
30-ih let. 

P R O G N O Z A P R I T E M O B O L E 
N J U N I D O B R A ! U M R L J I V O S T 
Z N A Š A 5 - 1 0 % , P R I T E Ž J I H 
O K U Ž B A H C E L O 30-60%!! Zna
ne pa so vsekakor epidemije, ko ni 
bilo smrtnih primerov. 

Zdravljenje in diagnosticiranje 
mora opraviti strokovnjak. P O S E B 
N O V A Ž N A J E P R O F I L A K S A -
preprečevanje možnosti okužbe: 
najstrožja mikroskopska kontrola 
domačega, kakor tudi uvoženega 
mesa!! To higiensko nadzorno 
službo uspešno vrši dobro organi
zirana veterinarska služba. Pregleda
no mora biti tudi iz domačega 
zakola pridobljeno meso!! N E 
U Ž I V A J T E S U R O V E G A N E K O N 
T R O L I R A N E G A M E S A ! ! Posebno 
važna je deratizacija, zastrupljevanje 
podgan, ki bolezen prenašajo. Za 
razkužitev je potrebno najmanj 
10-minutno prevretje, pri debelejših 
kosih raje več. 

Konec. 



Strelska tekmovanja v Središču 
Letošnje praznovanje krajevnega 

praznika se je v Središču ob Dravi 
pričelo s strelskim tekmovanjem z 
zračno puško. Tako se je minulo 
nedeljo 10 ekip s skupno 55 
tekmovalcev pomerilo za pokal 
središkega krajevnega praznika, ki ga 
podeljuje krajevna konferenca 
SZDL. Tekmovanja so se udeležile 
strelske družine: Podgorci s tremi 
ekipami. Središče in Velika Nedelja 
s po dvema, Miklavž, Ivanjkovci in 
Kovinar Ormož pa s po eno ekipo. 

Vrstni red je bil naslednji: 
Središče I - 786 krogov, Podgorci I 
- 748 krogov, Ivanjkovci - 745 in 
Miklavž - 736 krogov. Izmed 
posameznikov je bil njgboljši Janko 
Sladnjak, Podgorci (169), sledgo 

Stanko Kranjc, Ivanjkovci (166), 
Franjo Kočevar in Branko Veselko, 
Središče (163) in Jože Plohi, 
Miklavž (162 krogov). 

Strelsko tekmovanje ob središkem 
krajevnem prazniku je že tradicio
nalno, saj je letošnje bilo že 15. 
zapored, od tega že 7 let tekmujejo 
za omenjeni pokal. Zanimivo je, da 
ga doslej še nobena strelska družina 
ni osvojila v trajno last, čeprav siga 
že vsa leta „podajata" Podgorci in 
Središče. 

Strelska družina Središče je 
tekmovanje dobro pripravila. Strelce 
je motil le močan veter, ki je bil 
največkrat kriv, če zadetek ni bil 
povsem ,,v črno". 

jr 

USPEL KROS OB POČASTITVI 30-OBLETNICE OSVOBO
DITVE 

MNOŽIČNOST V CIRKOVCAH 
Ni dolgo od tega, kar so v. 

Cirkovcah ustanovili TVD Partizan 
in že lahko govorimo o uspešnosti 
tega mladega in nadebudnega 
športnega društva. Ko govorimo o 
u^ešnosti imamo seveda v mislih 
športne rezultate, množičnost in 
vzgojo mladih na vasi, mladih v 
krajevnih skupnostih. TVD Partizan 
nadaljuje uspešno pot, ki jo je že 
začrtala namiznoteniška liga in 
tekmovanje pkjnirjev in mladincev 
na občinskem nivoju v Ptuju. 
Mislim, da moramo ob tej priliki, ko 
govorimo o množičnem športu, 
spregovoriti tudi o vzgoji in vzgojo 
povezovati z idejno-političnim de
lom vseh občanov v krajevni 
skupnosti. V Cirkovcah je organi-
zacga Partizan jasno nakazala in 
podala vlogo in mesto, k i j i pripada 
v sedanjih družbenopolitičnih raz
merah. Telesna kultura tako postaja 
sestavni del slehernega mladinca in 
pkinirja in ako se s takim delom 
nadaljuje še v prihodnje, bo telesna 
kultura postala resnično sestavni del 
življenja vsakega občana, krajana. 
Mnenja sem, da v Cirkovcah ni tako, 
kakor pravyo, oz. kažejo zadnje 
raziskave, da se 60 % odraslih 
Slovencev ni nikdar ukvarjalo s 
telesno vadbo. 

Partizan v Cirkovcah je organi
ziran. Program dela je sprejet. Prvi 
uspehi in rezultati so. Množičnost 
je. In ravno to je odlika cirkovškega 
društva. Sprejeti je še potrebno, oz. 
se odločiti za konkretni akcijski 
program; tekmovalni ali športno-re-

kreativni. Če pogledamo program, 
lahko opazimo, da skuša izvršni 
odbor oba združiti in mislim, da je 
to dobro. Sicer o vrhunskem športu 
tukaj še ne moremo govoriti, lahko 
pa govorimo o ustreznem oblikova
nju in razvganju štirih aktivov, ki 
trenutno že delujejo, to so: namizni 
tenis, košarka, rokomet in strelsko 
ter seveda krosi Odgovorni v 
društvu se dobro zavedajo vseh 
problemov, akcij in izvedb progra
ma, vendar vztrajajo in moramo 
poudariti, da kljub težkemu začetku 
dobro delajo in da nikakor nočejo 
izdelati čudežnih akcijskih progra
mov in tako z mladimi delati v 
oblakih. Pot je jasna, tudi zdrav duh 
v zdravem telesu je. Čakati na 
,,operativno definiran akcijski pro
gram, čigar uresničitev bo mogoče 
čez dve leti natančno preveriti" (S. 
K. Telesna kultura 1/75), pa je še 
vedno čas. Medtem se lahko že 
marsikaj izdela, tekmovalno uspe in 
odlikuje v množičnosti. 

Kros ob počastitvi 30-obletnice 
osvoboditve sije ogledalo okrog 200 
ljudi, prisoten pa je bil tudi tajnik 
OTKS Ptuj Stane Fabjan, ki je vse 
prisotne tudi pozdravil. Tekmovalo 
je 168 tekačev, ki so tekli v treh 
kategorijah. Poglejmo si še rezultate 
najboljših: med pk)nirkami je 
zm^ala Nada Nledeved, med 
pionirji Jaušovec Bojan, med 
mladinci Jože Kušar, med mladin
kami Jožica Klasinc, med članicami 
Martina Frangež in med člani Franc 
Gorican, z. kodrič 

Na telovadni akademiji je bilo letos posebno dosti najmlajših 
(zgoraj) pogledat pa jih je prišla množica obidcovalcev (spodaj). 

Uspela telovadna akademija 
TVD Partizan Središče ob Dravi 

že nekaj let nazaj spet aktivno dela. 
Tako je v počastitev letošnjega 
krajevnega praznika Središča pri
pravil minulo nedeljo zvečer svojo 
tradicionalno telovadno akademyo. 
Skupno je od najmlajših do 
najstarejših vrst nastopilo 170 
telovadcev. Posebej množične so 
bile letos vrste cicibanov, pionirjev 
in mladine, k ^ priča, da se vrste 

središkega Partizana pomlajujejo. To 
pa je dober znak in spodbuda za 
nadaljnjp delo. 

Akademga je bila skrbno pripra
vljena. Obisk ne bi mogel biti boljši, 
saj skoraj ni bilo moč več priti v 
dvorano. Pestrost in barvitost 
prireditvi pa je dala seveda 
nepogrešljiva središka godba, ki seje 
toKrat prvič javno predstavila v 
svojih novih uniformah. jr^ 

IZVRŠNI SVET 

SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 
objavlja po 11. členu zakona o urbanističnem planiranju 
(Uradni list SRS, št. 1 6 - 1 1 9 / 6 7 ) 

javno razgrnitev 

osnutka dopolnitve urbanističnega programa obč ine Ptuj 

a) industrijske cone v Njivercah na južni strani železniške proge, med 
krajevno cesto, ki vodi v Njiverce do' obstoječih industrijskih 
tirov, na zemljišču, ki zajema parcele št. 857, 857/3 , 833/2 , 
8 3 1 / 1 , 8 3 0 / 2 , 8 2 9 , 860/3 , 860 /1 , 8 2 6 / 3 , 8 2 6 / 1 , 827 /2 ,827 /5 , 
828/2 , 861 in 830/5 k. o. Gerečja vas in kot je to grafično 
prikazano v predlogu, ki ga je izdelal Zavod za urbanizem 
Maribor, 

b) cona za poslovne namene v Slovenji vasi, med odvodnim kanalom 
za HE Zlatoličje, ki zajema parcele št. 293/3 , 293/7, 293 /1 , 
293/4 k. o. Slovenja vas in so le te tudi grafično prikazane v 
osnutku, izdelanem po Zavodu za urbanizem Maribor 

Oba osnutka sta razgrnjena za čas 30 dni, računajoč od dneva te 
objave in sta na vpogled pri Oddelku za gospodarstvo in urbanizem 
Skipščine občine Ptuj, Srbski trg 1, soba št. 33/11. Osnutka si lahko 
v času razgrnitve ogleda vsak občan ali organizacija na delovni dan od 
8. do 14. ure, v sredo pa do 16. ure ter da pripombe in predloge k 
osnutku dopolnitve urbanističnega programa. 

Izvršni svet 
Skupščine občine Ptuj 



KAJ V E Š O PROMETU? 
Prometna tekmovanja so se na 

območju občine Ormož že uvrstila 
med najbolj množične prireditve 
učencev osnovnih šol. Letošnjega, ki 
ga je pripravil svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu, se je 
udeležilo 50 pionirjev - po 10 iz 
vsake osnovne šole. Mentorji so 
mlade tekmovalce dobro pripravili, 
čeprav je bilo glede na slabo vreme 
precej malo časa za trening. 

Tekmovalni dan - prejšnji teden v 
soboto - je bil lep, tako so bili 
mladi kar dobro razpoloženi. 
Tekmovanje je vsebovalo testiranje, 
spretnostno vožnjo na poligonu ter 
ocenjevalno vožnjo po mestnih 
ulicah. Preden so se mladi pomerili v 
spretnosti in znanju jih je na 
stadionu v ormoški Mestni grabi 
pozdravil član sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu Jože 
Grandoč. V krajših besedah je orisal 
pomen prometne vzgoje, ki se v 

vedno bolj naraščajočem prometu 
uveljavlja kot pomembna vzgojna 
oblika mladine. Tudi na območju 
občine Ormož je že dosežena 
kvaliteta tega dela in množičnosti. 
Spomniti velja, da je lansko leto 
ormoški učenec sodeloval v med
občinski ekipi, ki je sodelovala na 
republiškem tekmovanju v Krškem. 
Poznavanje prometnih predpisov in 
s tem dosežena večja varnost v 
prometu sta povzročili večjo 
gotovost mladine, kadar mora v 
mestnem vrvežu najti svoj prostor. 

Tekmovanje je otvoril in mladim 
zaželel veliko uspeha predsednik SO 
Ormož Mirko Novak. Nato so 
učenci drug za dmgim pokazah, kaj 
in koliko znajo, vrstni red pa je bil 
takšen: 

V starejši skupini, ki jo sestavljao 
učenci sedmih in osmih razredov je 
ekipno zmagala osnovna šola Ormož 
pred Veliko Nedejjo, Tomažem, 

Miklavžem in Središčem. V mlajši 
skupini - učenci petih in šestih 
razredov - so zmagali predstavniki 
osnovne šole Središče O D Dravi pred 
Tomažem, Ormožem, Miklavžem in 
Veliko Nedeljo. Vse ekipe od prvega 
do tretjega mesta so prejele pokale, 
druge pa priznanja. 

Med posamezniki je bil n^boljši 
Dušan Erhatič iz Ormoža. Imel je 
samo 10 kazenskih točk od 200 
možnih. Drugi najboljši je bil Danilo 
Hedžet iz Ormoža, tretji je bil Miran 
Anderlič iz Velike Nedelje, četrti pa 
Franc Podplatnik iz Ormoža. Prvi 
trije so prejeli medalje in hranilne 
knjižice KB Maribor - eks. Ormož, 
vsi tekmovalci pa so kot posamezni
ki dobili priznanje za sodelovanje z 
označenim mestom, ki so ga v 
tekmovanju zasedli. jr 

ZA ZLATO PUŠČICO 

Vsako leto se člani strelskih 
družin območja občine Ormož 
pomerijo za pridobitev naslova 
nosilca zlate puščice za tekoče leto. 
Letos je tekmovalo 31 strelcev, 
zlato puščico pa je drugič zapored 
osvojil Samo Kočevar iz Središča ob 
Dravi „Nastreljal" je 472 krogov od 
600 možnih. Zmagovalcu sledijo: 
Ivan Ivanuša, Središče (470), Mišo 
Kačičnik (pionir!). Središče (468), 
Stanko Kavčič, Miklavž (468), 
Franjo Kočevar, Središče (465) in 
Ivan Šavora, Središče (463). 

V nedeljo, (13. aprila) bo pri 
Veliki Nedelji tekmovanje članov in 
članic za občinskega prvaka. 

Tekmovalci pred začetkom tdcmovanja poslušajo pozdravni 
nagovor F o t o : J. Rakuša 

Prehodni polcal za znanje iz prometa 
osnovni šoli Videm 

Preteklo soboto je bilo v 
športnem parku pri osn. šoh T. 
Žnidariča tekmovanje osnovnih šol 
občine Ptuj na temo „Kaj veš o 
prometu". Nastopilo je 15 osn. šol 
(manjkali sta Žetale in Destemik) s 
116 tekmovalci 

Tekmovanje je vsebovalo spret
nostno vožnjo v poligonu, testiranje 
in praktično vožnjo po ulicah Ptuja. 

Po uvodnem delu, ko je 
tekmovalce pozdravil predsednik 
sveta za preventivo in vzgojo v 
cestnem prometu ing. Weigl in 
pokrovitelj ZŠAM tov. Kozel, so 
tekmovalci pristopili k testiranju. 
Prikazano je bilo dobro znanje. V 
tekmovanju napoligonu v spretnosti 
so tekmovalci kljub temu, da 
nekateri nim^o možnosti vadbe na 
asfaltu, bili doseženi lepi rezultati 
Nekateri tekmovalci so prikazali 
veliko mero spretnosti v obvladanju 
kolesa na raznih ovirah. 

Največ kazenskih to čk je bilo 
pri praktični vožnji po ulicah, kjer 
so morali ob sobotnem gostem 
prometu opraviti določeno pot. Žal 
ni niti en tekmovalec prevozil proge / 
brez napake. To daje misliti, da je 
treba posvetiti več skrbi praktični 
nazorni vožnji in privajati učence.na 
vse gostejši promet. 

REZULTATI TEKMOVANJA 
SO: St. pbnirji: T. Žnidarič 369 
točk; Videm 375; Dornava 495; F. 
Osojnik 527; I. Spolenjak 548; 
Podtehnik 562i^ K«irigevo 626i 

Hajdina 657; Cirkulane 727; 
Majšperk 932; Cirkovce 1039; 
Gorišnica 1105; Markovci 1126; 
Juršinci 1289; Leskovec 1639 točk. 

Posamezniki: Andrej Šomen, T. 
Ž. 35 točk (naslov najboljšega je 
letos osvojil 3. zapored}; Matjaž Pen 
I. S. 40; Edi Kozel. T. Z. 50, Andrej 
Murko, Vid. 55; Boris Segula Dor. 
75 točk itd. 

ML pbnirji: Dornava 566 točk, 
Videm 613; T. Žnidarič 668; F. 
Osojnik 670; I. Spolenjak 727; 
Hajdina 804; Kidričevo 835; 
Majšperk 917; Gorišnica 966; 
Juršinci 1025; Cirkulane 1110; 
Podlehnik 1118; Markovci 1262; 
Cirkovce. 1403 točk. 

Posameznflci: Samo Levstik, Vi
dem 84 točk. Drago Ciglar, Dor. 88; 
Ljubo Ljubeč T. Ž. 95; Janči 
Šimenko 98; Zlatko Mere, T, Ž. 118 
točk itd. 

V skupni uvrstitvi osnovnih šol je 
osvojila prehodni pokal šola Videm, 
ki je zbrala skupno 988 točk pred 
T. Znidaričem 1037; Domava 1061; 
F. Osojnik 1197,1. Spolenjak 1275; 
itd. 

Tekmovanje je bilo dobro priprav
ljeno v organizac^i sveta za 
preventivo in vzgojo pri SO Ptuj 
skupiio z AMD Kidričevo, Ptuj in 
ZŠAM Ptuj. Nagrade je podaril 
pokrovitelj ZŠAM Ptuj in svet za 
pre ventivo in vzgojo, diplome pa 
OB. zveza prijateljev mladine Ptiy.^ 

Ptujski padalci prvaki 
Od 4. - 6. aprila 1975 je bilo v 

Beogradu „Prvo odprto študentsko 
padalsko prvenstvo Jugoslavije", 
Sodelovale so ekipe aeroklubov iz 
Beograda, Skopja, Zagreba, Novega 
Sada in Ptuja s skupaj 21 
tekmovalci V izredno težkih 
vremenskih pogojih je padalska 
ekipa aerokluba Ptuj v sestavi Franc 
Kodela, Miro Vindiš in Zdenka 
Glažar dosegla prvo mesto v 
skupinskih skokih z višine 100 m 
na cilj. 

Prav tako je zasedla prvo mesto v 
skupni uvrstitvi V disciplini posa
meznih skokov z višine 800 m na 
cilj sta bila Ptujčana Kodela četrti, 
Vindiš pa peti Tekmovanje je 
organiziral Akademski aeroklub 
Beograd ob dnevu študentov 
beograjske univerze. Organizator je 
podelil zmagovalni ekipi aerokluba 
Ptuj prehodni pokal in medalje. 
Rezultati: 
1. Posamezni skoki z višine 800 m 
na cilj: 1. Pantelič (Bg) 3,627 

kazenskih točk, 2. Jovanovič (Bg) 
3,845 kazenskih točk, 3. Balabano-
vič, 4,047 kazenskih točk, (Bg), 4. 
Kodela Franc (Ptuj) 4,087 kazen
skih točk, 5. Vindiš Mirko (Ptuj) 
4,145 kazenskih točk. 
2. Skupinski skoki z višine 1000 m 
na cilj: 1, Ptuj 3,645 kazenskih 
točk, 2. Skopje 5,176 kazenskih 
točk, 3. Beograd 5,793 kazenskih 
točk. F. K . . 

PREDAVANJE O 
DRUŽBENI SAMOZAŠČITI 

V skladu s programom idejnopo-
litičnega izobraževanja članov ZKS 
v občini Ormož je svet ZKS v 
krajevni skupnosti Ormož pripravil 
za svoje članstvo predavanje na 
temo DRUŽBENA SAMO
ZAŠČITA. Govoril bo Franc 
Zalašček, Predavanje bo danes 
zvečer ob 19. uri v dvorani delavske 
univerze v Ormožu. ir 

CERTUS MARIBOR 
TOZD AVTOBUSNI MEDKRAJEVNI PROMET 
Maribor, Linhartova 22 

razglaša prosta delovna mesta za določen čas v počitniškem domu v 
Novigradu za poletno sezono 1975 

1. KUHARICA 
Za delovno mesto se zahteva poklic kuhar, najmanj 1 leto prakse v 
stroki in higiensko zdravstvena sposobnost za delo z živih. 

2. 2SERVIRKI 
Za delovno mesto se zahteva poklic priučen natakar, 1 leto prakse 
v stroki in higiensko zdravstvena sposobnost za delo z živili. 

3. TOČAJ 
Za delovno mesto se zahteva poklic p*riučen natakar, 1 leto prakse 
v stroki in higiensko zdravstveni pogoji za delo z živih. 

4. 3 POMOŽNE DELAVKE 
za vsa pomožna dela v počitniškem domu. Zahteva se higiensko 
zdravstvena sposobnost za delo z živih. 

5. VOZNIKE „ D " KATEGORIJE 
Za nedoločen čas v poslovalnici Maribor. 

Pismene prijave sprejema kadrovska služba, Maribor, Linhartova 
22, 10 dni po objavi razglasa. 

razglaša prosto delovno mesto mehanika za kmetijske stroje 
v delovni enoti Turnišče pri Ptuju. 

Pogoj: najmanj KV delavec, 1 leto prakse, 30 dni poskusno delo. ' 
Prijave sprejema DE Turnišče pri Ptuju do 15. 4. 1975. Nastop dela 

poo dogovoru. 



n a š a p i s m a 
POMLAD V SVOBODNI 
DOMOVINI 

Po dolgi zimi je bil vsak partizan 
vesel pomladi. Vendar ni imel časa, 
da bi nabiral šopek cvetic. Tudi ni 
imel časa, da bi z motiko na rami 
odšel obdelovat polje. Moral je 
osvobajati domovino. 

Danes, ko živimo v svobodni 
domovini pa je drugače. Vsak komaj 
čaka, da bi prišla pomlad. Kmetje 
zato, da bodo lahko začeli 
obdelovati polja, otroci zato, da 
bodo nabirali pomladansko cvetje, 
delavci pa zato, da bodo lahko na 
poti v službo opazovali prebujeno 
naravo. 

Komaj se stopi sneg, že odhiti 
kmet na polje ah v vinograd. Ko se 
zvečer utrujen vrne domov, si reče: 
,,Danes sem pa nekaj naredil." 
Otroci gredo nabirat zvončke. Za 
njimi steče domač pes. Medtem, ko 
oni nabirajo, teka okrog njih. 
Včasih katerega prav nežno uščipne 
v nogo, kot bi hotel reči: , ,No, igraj 
se malo z mano!" In otroci se začno 
igrati z njim. Kaj kmalu je večer tu . 
Otroci vzamejo nabrane zvončke in 
odidejo domov. Pes leže v svojo 
hišo, otroci pa dajo zvončke v vazo 
in gredo spat. Delavec pa zgodaj 
zjutraj vstane in odide z mojjedom, 
avtom ali avtobusom v službo. Na 
poti opazuje naravo. 

Taksna je pomlad v svobodni 
domovini. 

Srečko Rojs, 
6. a OŠ Makole 

ŽELELA SI JE SESTRICO 
Moja mama je bila edini otrok v 

družini. Oče Je odšel v vojno, od 
koder se ni vec vrnil. 

Vroče si je želela sestrico, kakor 
so jo imeli sosedovi otroci. Nekega 
dne je videla babico, ki je šla mimo 
domače hiše. Stekla je k mami in 
zaklicala: ,,Mama, reci zdaj babici, 
naj mi prinese sestrico!" ,,Kdaj 
drugič," ji je odvrnila mama in j o 
pobožala po laseh. Žalostna je odšla 
v hišo. 

Zvečer ni mogla zaspati. Boječe je 
vprašala mamo: ,,Mama, ali ne 
moreš kupiti sestrice? " Mama je 
odvrnila: ,,Seveda lahko." Moja 
mama je bila z odgovorom 
zadovoljna in zaprosila: , ,Potem pa 
jo kupi." ,.Toliko denarja pa res 
nimam," je žalostno dejala mama, 

moja babica. ,,Saj imam tudi jaz 
nekaj prihrankov," je ponosno 
odgovorila moja mama. ,,Oh, to je 
premalo!" je rekla babica. ,,Škoda," 
je zavzdihnila mama in zaspala. 

Ko se je zjutraj zbudila, še vedno 
ni pozabila na sinočnji pogovor. Še 
vedno je moledovala: ,,Pri sosedovih 
je polna hiša otrok. Kupi, prosim, 
sestrico!" Čeprav si je tako vroče 
želela, sestrice ni dobila. Ostala je 
edinka. 

Sedaj ima tri otroke. Kadar^ se 
spremo, nam pravi: ,.Bodite srečni, 
ker ste trije! Bila sem edinka in si 
vse življenje želela sestrico. Dala bi 
vsej^ samo da bi jo dobila. Toda ta 
sreča mi ni bila naklonjena." 

Mira Kostanjevec, 6 . a, 
OS Gorišnica 

NESREČA 
Ker je bilo lepo nedeljsko jutro 

smo sklenib, da bomo šh k teti na 
obisk. Pridružil se nam je tudi sosed. 
Moji mami je nenadoma spodrsnilo. 
Padla je tako nerodno, da si je 
poškodovala nogo. Morali smo se 
vrniti. Mamica ni mogla sama hoditi. 
Otroci smo ji pomagah, da je prišla 
do doma. Noga jo je zelo bolela. 
Čeprav je imela hude bolečine, nas 
je tolažila, da bomo ŠU drugič k teti. 

Gejica Dorič, 
3 . a OS Majšperk 

IZLET V TRAKOŠČAN 
v nedeljo smo se zmenili z 

oče tom in mamico, da gremo v 
Trakoščan. Krenili smo na pot. 
Zraven je šla tudi babica in brat- Ko 
smo prišli v Trakoščan, smo 
parkirali. Z babico in mamico smo 
odšle gledat vikend hišice. Oče in 
brat pa sta igrala nt^omet. Nato sta 
nabrala šopek zvončkov. Ko smo se 
vrnili, sta nam jih dala. Potem smo 
šli skupaj na sprehod ob jezeru, Z 
babico sva se zmenili, da bova^ šli 
malo okoli dvorca. Nato smo odšh k 
avtu. Pri avtu smo malicali. Potem 
smo odšli polni spominov domov. 

Tatjana Radakovič^ 
4 . b OS Tone Žnidaric 

MOJA POT V ŠOLO 
Pouk imam popoldne. V šolo 

imam precej daleč. Imam slabo pot 
v šolo in moram že ob enajsti uri od 
doma. Ko pridem iz hiše, stopim na 
kolovoz. Nekaj časa ^rem po 
kolovozu. Pridem do križišča. Tam 
se mi pridruži še nekaj sošolcev. 
Nadaljujemo pot po kolovozu do 
drugega križišča. Tam pridemo na 
glavno cesto. Moramo hoditi po levi 
strani. Posebej moramo paziti na 
promet na cesti. Ko pridem v šolo, 
najprej sezujem čevlje. Grem tudi na 
kosilo. Po kosilu šele grem v razred, 

Brigit^ Korošec, 
1 . b OS Majšperkj 

IMELI SMO ŠPORTNI 
DAN 

v sredo smo imeli športni dan. 
Zjutraj smo se zbrali ob osmih pri 
šoli. Zagrebat smo šli jarke z a 
vodovod. 

Najprej smo zagrebli ob glavni 
cesti. Najtežje je bilo zagrebati ob 
gozdu. Napoti so bile korenine. 
Lažje je bilo po njivah. Ponekod je 
bila voda v jarkih. Tam je pljuskala v 
nas. Potem smo imeli odmor. Pri 
neki hiši smo dobili jabolka. Po 
odmoru smo spet šli delat. Bili smo 
že utrujeni. Pri nekih hlodih smo 
sedeli. Tovarišica nam je povedala, 
da bodo delali samo še četrti in peti 
razred. Nekaj časa smo sedeli na 
hlodih, potem pa smo šli v šolo. 

Dobili smo malico. Nekateri so šli 
domov. Drugi smo se žogali. Ta 
športni dan je bil lep. 

Andreja Vobovnik, 
3 . raz. OŠ Stoperce 
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Drava prestopila bregove 
Izdatno deževje in topljenje snega 

v gorah je povrzočilo, da je Drava 7. 
aprila nevarno narasla in pričakovati 
je bilo, da bo prestopila bregove. 
Zato se je sestal ožji občinski štab 
za civilno zaščito, da pripravi vse 
p o t r ^ n o ob morebitni poplavi. 
Povezal se je s štabi za civilno 
zaščito v krajevnih skupnostih in 
jim ponudil pomoč v materialni 
obliki ter navodilih za jzvedbo akcij 
na poplavljenih območjih. V stalnih 
stikih so bili tudi z dispečarsko 
službo pri TOZD Drava~Mura, ki je 
dajala potrebne podatke o dotoku 
vode. 

Najbolj so bila ogrožena naselja: 
Mark ovci - spodnji del in Vi

dem-Šturmovci, spodnji del. V 
Markovcih je voda delno pc^lavila 8 
hiš, v Šturmovcih pa je nastal pravi 
,,otcdc" 12 hiš, ki ga je obkrožala 
voda Drave, Dravinje in Stu-
denčnice; narasla dravska voda je 
napolnila Dravinjo in Studenčnico, 
da sta se razlili. V kletne prostore 
hiš je vdrla voda. Tam, kjer je zalilo 
studence, bo potrebno vodo klo
rirati. V stalni pripravi je bila tudi 
specialna gasilsko reševalna enota v 
Ptuju, ki je nudfla pomoč na 
ogroženih območjih. 

Na poplavljenih območjih je bilo 
uvedeno stalno držurstvo, ki je 
trajalo tudi skozi noč od ponedeljka 
na torek (8, aprila 1975), potem se 
je voda začela počasi vračati v 
strugo: upadla je za približno 6 0 
cm. Domačini domnevajo, da je 
posredni vzrok za nagel vdor vode 
dravski jez, ki so ga zgradili kot 

§otrebni objekt za hidrocentralo 
D - 2 . Končno oceno o tem bo 

izrekla posebna komisija. Z delom 

pa je pričela tudi že komisija za 
oceno škode na poplavljenih ob
močjih. Hudo preizkušnjo je prestal 
tudi leseni most pri Borlu, ki je bil v 
veliki nevamdsti. Voda je poplavila^ 

ceste: del med Spuhljoin Boriom in 
del odcepa od Borla proti Zavrču 
Stanje se po zadnjih podatkih] 
normalizira in ni več nevarnosti 
poplav. MG 

GOSTILNA „LOVSKI DOM" 
SL. BISTRICA 
sprejme mlado in pošteno kmečko 
dekle za delo v gostilni. Možna je 
tudi priučitev. Nudimo lastno sobo 
in hrano. Plača po dogovoru. 

Tan mo se kopali, tan mo se tunkali 

Priprava na gradnjo ptujskega rekreacgsko—turističnega centra j 
napreduje. Trenutno opravljajo zemeljska dela. Na tabli pred gradbiščem i 
smo videli tale napis: Investitor KK Ptuj, Projektant: Mercator, TOZD ] 
Investa Ljubljana, odgovorni projektant: Zidarič dml. ing. arh., Škerlavaj i 
p. dipl. ing gr.. Izvajalec: GiP GRADIŠ, TOZD GE Maribor, Nadzorni] 
organ: Mecator, TOZD Investa, Ljubljana. 1 

Nekaj deset metrov stran pa teče iz izvira termalna voda. (Zgoraj) • 
Kidričani pa se ne dajo. Bazen bo letos dograjen in pika, pravijo. J 

Betonski temelji so že položeni, čez nekaj tednov pa pridejo monterji in 
naredgo bazen oHmpijskih mer iz aluminija, medtem ko bo sedanji^ 
„velik" bazen služil za otroškega. Gotovo bo lepo v okrilju botovcev in 
akacije. (Spodaj) Foto: M. Ozmec i 

Gorelo je 
Ogenj je v nedeljo pozno zvečer 

zajel veliko gospodarsko poslopje 
kmeta Frangež Jakoba iz Sp. Jablan 
pri Cerkovcah. Ker je pihal močan 
južni veter so bila ogrožena še 
sosednja gospodarska poslopja in 
hiše. Požar je uničil vso poslopje ter 
kmečka orodja, zgoreli so tudi 
nekateri kmetijski stroji. „Kljub 
hitri gasilski intervenciji", nam je 
pripovedoval Anton Peršuh, povelj
nik gasilske enote iz Sp. Jablan, 
„nam ni uspelo omejiti požara. 
Tako smo le varovali sosednje hiše 
in reševali tisto, kar se je rešiti dalo. 
Zahvaliti se moramo gasilcem iz 
Kidričevega, Lovrenca na Dr. polju, 
Gerečje vasi, Šikol in Ptuja. Prva 
ocena škode je približno za 350 
tisoč dinarjev." 2 k 

XII. KOLO 
V nedeljo, 13. aprila 1975 se 

prične drugi krog tekmovanja v 
Medobčinski ligi Ptuj. 

V XII. kolu se sestanejo naslednje 
dcipe: 

A skupina: 
V i d e m - R o g o z n i c a , Mar
kov ci-G raj ena, Makole-Gerečja 
vas, Skorba-Ptuj, Lovrenc-Kidriče-
vo, Stojinci-Hajdina, 

B skupina: 
Apače-Dornava, Dravinj a-Lesko
vec, Zavrč-Vičanci B, Zlato
ličje-Draženci. 

Tekme se pričnejo ob 10. uri 

Sestanek vseh predstavnikov MNl 
bo v ponedeljek, 14. aprila 1975 ob 
17. uri. 

osebna kronika 
RODILE SO: Nada Gojkovič, 
Mežanova 14 - Dejana; Marija 
Zmazek, Cirulane 33/a - Simono; 
Ana Mesarec, Vičanci 58 - dečka; 
Stanislava Šumenj ak , Opekarniška 
19, Ormož - dečka; Matilda Segula, 
Dragovič 16 - deklico; Marija 
Novak, Hranjjgovci 15 - M^do; 
Roza Ban, Prvenci 20 - deklico; 
Emilija Druzovič, Zg. Velovlak 14 -
Roberta; Štefanija Kosi, Logarovci 
50, Ljutomer - Simona; OtUija 
Lepoša, Markovci 70 - dečka. 

POROKE: Marjan Spiler, Zdole 
13 in Anica Kmetec, Skorba 42; 
Ludvflc Puigaj, Sp. Dobrenje 75 in 
Ana Sumenjak^Gorišnica 63i; Danilo 
Rop, Zagrebška 103 in Irena 
Majšler, Lovrenc na Dr. pohu 9; 
Matija Repinc, Apače 143i , in 
Milena Antoničj Kidričevo 13; 
Jakob Janžekovic, Stojnci 101 in 
Jožefa Meško, Strejaci 7; Maksi-
miljan Trančar, Korenjak 30 in 
Antonija Belšak, Korenjak 16; 
Franc Duh, Kicar 121 in Angela 
Cidar, Kkar 83; Alojz Korpar, 

• Osluševci 19 in Jožica Geč, 
Zamušani 31; Anton Krsnik, Janški 
vrh 17 in Rozalija Vinko. Popovci 
lOj Otmar Bračic. Kicar 104 in Ana 
Riznar, Kfcar l04; Ivan Segula, 
Zabovci 19 in Majda Ambrož,' 
Muretinci 66; Ivan Sostarič, Slomi 6 
in Terezua Krajnc, Polenci 8; Franc 
Hameršak, Bukovci 60 in Ana 
Pintarič, Vel. vrh 6: Janez Strelec, 

Nova vas pri Markovcih 95 in 
Danica Horvat, Muretinci 68; Ivan 
Debeljak, Medribnik 21 in Jožica 
Kelc.Gruškovec 89; 

UMRLI SO: Alojz Stepišnik, 
Rcgaška 11, roj. 1897, umri 30. 
marca 1975; Ljudmila Gulib, 
Volkmerjeva 11, roj. 1887, umrla 2. 
aprila 1975; Katarina Ljubeč, 
R^špova 5, roj. 1882, umrla 31. 
marca 1975; Ana Voda, Mestni vrh 
71, roj. 1915. umrla 29. marca 
1975; Terezija Domanjko, Škraber-
jeva 1, roj. 1894, umrla 6. aprila 
1975; Elizabeta Kopše, Pongerce 
32/b, roj. 1887, umrla 5. aprila 
1975. 

TEDNIK 
izdaja časopisni zavod Ptujski 
tednik, 62250 Ptuj, Vošnjakova 5, 
p. p . 99. - Urejuje uredniški odbor. 
Izhaja vsak četrtek. Odgovorni 
urednik - Anton Bauman. Telefon 
uredništva in uprave (062) 77-079. 

Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-30458. - Tiska Maribor
ski tisk, 62000 Maribor, Svetozarev-
ska ul. 14. 


